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продължава от стр. 8
	 В	Тулум	пристигнах	късно	след	
полунощ	 и	малко	 стреснах	 полу-
заспалата	 дама	 на	 рецепцията	 в	
хотела.	Но	тя,	казваше	се	Ели,	се	
оказа	много	любезна	и	доста	си	
поговорихме	преди	да	се	прибера	
в	 стаята	 си,	 която	 беше	 много	
чиста,	 просторна	 и	 приятна.	 На	
сутринта	 установих,	 че	 това	 се	
отнася	и	за	целия	хотел	–	с	хубав	
басейн	 и	 изключително	 приятен	
вътрешен	двор	от	типа	„патио“	и	
високи	 палми.	 Отивайки	 на	 за-
куска,	 изказах	 задоволството	 си	
от	 хотела	 на	 неговия	 управител,	
много	 приятна	 и	 любезна	 дама,	
която	 беше	 застъпила	 на	 рецеп-
цията.	 							продължава на стр. 8

Пътеписите на
Георги Трендафилов

Вероника, управителят на хотела 

По ñлеäèте íа èíäèаíñкèте цèвèлèзацèè - Мекñèко è Гватемала
Отíово в Мекñèко. Тулум

Една доста едра игуана си беше 
избрала това място за наблюдение

Templo de los Frescos

Хотелът ми в Тулум

Млаäежкè цеíтър Гаáрово 
преäлаãа ñемèíарè за млаäè 
хора от 1 äо 3 апрèл         2

Диана Колева

	 Младежите	 от	 област	
Габрово	 ще	 могат	 да	 се	 въз-
ползват	 от	 специалната	 про-
грама	 на	 МБАЛ	 „Д-р	 Тота	
Венкова“	 за	 стимулиране	 на	
студентите	 в	 специалностите	
„Медицина“	 и	 „Здравни	 гри-
жи“.	В	рамките	на	програмата	
е	 предвидено	 заплащане	 на	
семестриалните	 такси	и/	или	
стипендии	на	обучаващите	се	
срещу	 сключване	 на	 трудов	
договор	за	работа	в	лечебно-
то	заведение	след	завършва-
не	на	висше	образование.	

Ръководството	 на	 бол-
ницата	 се	 ангажира	 още	

с	 подпомагане	 процеса	 на	
подготовка	 за	 кандидат-сту-
дентски	изпити,	предоставяне	
на	 възможност	 за	 работа	 на	
студентите	 в	 летните	 месе-
ци	 като	 здравни	 асистенти,	
съдействие	 за	 намиране	 на	
квартира	 или	 подсигуряване	
на	 ведомствени	 жилища	 за	
служителите	на	лечебното	за-
ведение	с	помощта	на	Общи-
на	Габрово	.	

Програмата	 се	 представя	
подробно	 пред	 учениците	 в	
XI	и	XII	клас,	като	до	момента	
са	 проведени	 срещи	 с	 въз-
питаници	на	СУ	„Райчо	Каро-
лев“,	 Национална	Априловска	
гимназия,	СУ	„Максим	Райко-

вич“	–	Дряново	и	ПМГ	„Акад.	
Иван	 Гюзелев“.	 Срещите	 се	
провеждат	в	рамките	на	кам-
панията	 „Кариерен	 компас“	
със	съдействието	на	Областен	
управител	 на	 област	 с	 адми-
нистративен	център	Габрово	и	
заместник	 областния	 управи-
тел	Даниела	Маринова.	

Изпълнителният	 директор	
на	 МБАЛ„	 Д-р	Тота	 Венкова“	
д-р	Минко	Михов	подчерта,	че	
професиите,	свързани	с	меди-
цина	и	здравни	грижи,	гаран-
тират	 100-процентова	 заетост	
на	 завършилите	 кадри.	 Въз-
награжденията	на	различните	
професии-лекар,	 медицинска	
сестра,	 акушерка,	 лаборант,	

рехабилитатор,	 кинезитера-
певт	-	се	повишават,	а	работ-
ните	 места	 са	 гарантирани.	
Той	 допълни,	 че	 лекарите	 и	
медицинските	 специалисти,	
които	 работят	 в	 областната	
болница,	 имат	 възможността	
да	се	учат	от	светила	в	меди-
цината	чрез	специализации	в	
партньорската	 болница	 O.L.V.	
в	гр.	Аалст,	Белгия.

Главната	сестра	Радка	Ко-
лева	 поясни,	 че	 професиите	
на	 специалистите	 по	 здрав-
ни	 грижи	 се	 развиват,	 като	
предоставят	 все	 повече	 въз-
можности	 както	 за	 младите	
момичета,	 така	 и	 за	 младите	
момчета.

Областната болница с програма за стимулиране на младежите и за набиране на кадри 

Поñлаíèето е: Стаíè еäèí от íаñ

	 Оглавяваната	 от	 Ангел	 Траков	 БФ	 "Мотоциклетизъм"	
залага	на	Севлиево,	става	ясно	от	публикувания	календар	
за	2024	г.	Цели	три	от	десетте	кръга	на	предстоящия	шам-
пионат	ще	се	проведат	на	считания	за	най-добър	в	света	
мотополигон	"Горна	Росица".	Иначе	официалното	откриване	
на	първенството	е	с	„Grand	Prix	Поморие	2024“	 -	на	7	ап-
рил	2024	г.	на	уникалното	пясъчно	трасе	край	село	Порой,	
носещо	името	на	легендарния	дизайнер	на	мотописти	Тотьо	
Чакъров.	
	 Вторият	 кръг	 е	на	на	 20-21	 април	 -	Grand	Prix	Sevlievo,	
който	 е	 и	 кръг	 от	 Европейския	 шампионат	 ЕМХ65/ЕМХ85.	
Край	Севлиево	ще	се	състои	и	петата	напдпревара	-	на	22	и	
23	юни,	както	и	предпоследният,	девети,	кръг	-	на	19	и	20	ок-
томври	-	заедно	с	отборната	Купа	на	България	по	мотокрос.
	 Републиканският	шампионат	ще	приключи	на	2	и	3	но-
ември	край	Айтос	на	мотополигон	„Айтос“.

Аíãел Траков заложè íа 
Севлèево, 3 кръãа от мотокроñа 
ще ñа íа „Горíа Роñèца"
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Мартнина Груева

	 През	следващата	сед-
мица,	 от	 1	 до	 3	 април,	
Младежки	център	Габрово	
е	 подготвил,	 в	 партньор-
ство	с	проект	“PlaceOut!“,	
няколко	семинара	за	мла-
дите	хора	на	 град	Габро-
во,	 на	 възраст	 14-22	 го-
дини.	 Локация:	 Ритуална	
зала	на	Община	Габрово.	
Нужна	 е	 предварителна	
регистрация	 за	 участие!	
Трима	 от	 участниците	 в	
обучението	 ще	 имат	 въз-
можността	 да	 надградят	
наученото	 на	 специално	
събитие	в	Испания	в	края	
на	май!
	 Започваме	 на	 1 ап-
рил,	от	10	часа,	лятно	ча-
сове	 време,	 с	 едно	 бър-
зо	 упражнение	 за	 запо-
знаване	 на	 участниците.	
След	 това	 в	 рамките	 на	
деня,	ще	научите	какво	е	
младежко	застъпничество	
и	 как	 да	 общувате	 с	 ин-
ституциите,	 ще	 обсъдим	
заедно	 какъв	 проект	 или	
инициатива	 бихте	 искали	
да	 осъществите	 на	 тери-
торията	 на	 Габрово.	 Ще	
научим	 повече	 за	 вълну-
ващия	пример	на	сдруже-
ние	ТАМ	от	Велико	Търно-
во	и	колко	дързост	и	меч-
ти	 са	 необходими	 за	 да	
се	създаде	фестивала	“48	
часа	 Варуша	 юг”.	 Малка	
разходка	 в	 парка	 около	
Младежкия	център	(Летен	
театър)	 и	 генериране	 на	
идеи	за	неговото	използ-
ване.	Ще	погостуваме	на	
НЧ	„Будителите“	в	техния	

нов	дом	Палаузовото	учи-
лище	 в	 Шести	 участък	 –	
запознаване	 с	 дейността	
на	 читалището	 и	 тяхното	
партньорство	 с	 Община	
Габрово	 и	 завършваме	 с	
посещение	на	Умниковото	
училище	в	града.	
	 На	 2 април,	 отново	
започваме	 в	 10:00	 ч.,	 а	
темата	 на	 обучението	
ще	 бъде	 “Лидерството	 в	
действие”,	ще	се	наслади-
те	на	кратко	представяне	
на	дейността	на	Младеж-
ки	 парламент	 Габрово.	
Ще	 чуете	 историята	 на	
един	 танцов	 ансамбъл	 и	
за	 най-танцуващия	 хо-
тел	 във	 Велико	 Търново,	
ще	 надзърнете	 в	 кухнята	
на	 Узана	 Поляна	 Фест,	
а	 следобеда	 ще	 се	 раз-
ходим	 до	 Регионалното	
депо	за	неопасни	отпадъ-
ци.	
	 На	3 април,	 в	 третия	
ден	 и	 последен	 ден	 от	
серията	обучения,	отново	
от	10:00	ч.,	ще	чуете	инте-
ресни	примери	от	Европа	
и	 България	 за	 силата	 на	
младежките	 организации,	
за	 това	 как	 група	 мла-
ди	 хора	 създават	 Горски	
център	Чатъма	 в	 Родопи-
те	и	поставят	началото	на	
фестивал	Беглика.	
	 За	 всяко	 обучение	
има	подсигурен	обяд.	
	 Обученията	 са	 без-
платни,	 но	 поради	 огра-
ничения	брой	на	присъст-
ващите	 и	 осигуряване	 на	
обяд,	 се	 изисква	 регис-
трация.	
	 Записване	 в	 ЛИН-

КА	 -	 https://linktr.ee/
youthgabrovo	
	 Ако	 имате	 въпроси,	
пишете	 ни,	 или	 звъннете	
на	тел.	+359	88	790	70	75	
	 Можете	да	ни	намери-
те	в	социалните	мрежи:	
	 Facebook:	 Младежки	
център	Габрово	

	 Л и н к : 	 h t t p s : / /
w w w . f a c e b o o k . c o m /
YouthCenterGabrovo	
	 I n s t a g r a m :	
youthcentergabrovo	
	 Линк:	 https://www.
instagram.com/youthcenter
gabrovo?igsh=MWJ2emR5
bDNiNjVmZA==	

Млаäежкè цеíтър Гаáрово преäлаãа ñемèíарè за млаäè хора от 1 äо 3 апрèл
Трèма от учаñтíèцèте в оáучеíèето ще èмат възможíоñтта äа íаäãраäят íаучеíото íа ñпецèалíо ñъáèтèе в Иñпаíèя

 1 април, 11:00 – 12:00 Как се появява ТАМ на картата 
на Велико Търново. Колко дързост и мечти са необходими за 
съживяването на един квартал и преобразяването му във 
фестивал за 48 часа, Галин Попов.

 2 април, 13:00 – 14:00 Как започва историята на един 
танцов ансамбъл, кога залата отеснява на танцьорите, кой 
и защо им наема хотел, за да им осигури активна почивка 
между репетициите, Николай Корчев. Следва и един бърз урок 
по народни танци с Николай Корчев

 2 Април, 10:00 -10:30 Лидерството в действие. Пред-
ставяне на дейността на Младежкия парламент в Габрово, 
Виктория Димова

 1 април, 15:00 – 16:30 На 
гости на НЧ „Будителите“ в 
техния нов дом Палаузовото 
училище в Шести участък 
– запознаване с дейността 
на читалището и тяхно-
то партньорство с Община 
Габрово, Светослав Славчев

 2 април 10:30 – 11:30 
Узана Поляна Фест или как 
зелените идеи влизат в 
действие, за да сберат хи-
ляди хора на най-високата 
билна поляна на Балканите, 
Виолета Янева

Диана Колева

	 Събитието	 се	 проведе	
днес	 в	 ПГИТ	 "Рачо	 Стоя-
нов"	 и	 представи	 ястия,	
облекла	и	обичаи	на	раз-
лични	 народи	 и	 етноси.	
Инициативата	бе	осъщест-
вена	 по	 Плана	 за	 инте-
грация	 на	Община	Дряно-
во	 под	 надслов	 "Заедно	
в	 кулинарните	 традиции	и	
обичаи".	 Проявата	 уважи-
ха	 областният	 управител	
Мария	 Башева	 -	 Венко-
ва,	 заместник-кметовете	
на	 Община	 Дряново	 Ди-
ляна	 Джеджева	 и	 Ангел	
Ангелов,	председателят	на	
Общински	 съвет	 Дряново	
Тодор	Георгиев.

„Заеäíо в 
кулèíарíèте 
траäèцèè è оáèчаè"

Галина витанова

С	 публично	 предста-
вяне	 на	 План	 за	 привли-
чане	 на	 публики	 приклю-
чи	 проект	 „ФестивалНО	
в	 Квартала“.	 Дейността	 е	
съвместна	 колаборация	 с	
партньора	 Осло	 Интерне-
шънъл	Хъб	от	Норвегия	и	
има	за	цел	да	даде	насо-
ки	 за	 бъдещи	 действия	 и	
използване	на	иновативни	
подходи	за	привличане	на	
публики,	 които	 биха	 дали	
възможност	 на	 местните	
културни	 оператори	 да	
развиват	 своето	 изкуство	
в	 среда	 на	 непрекъсната	
трансформация	 и	 проме-
нящи	се	очаквания	и	тър-
сения.	

В	 ролята	 на	 експерт	
от	 българска	 страна	 в	
процеса	 влезе	 Илия	 Де-
веджиев	–	актьор,	драма-
тург,	писател,	ръководител	
на	 детски	 театър	 или	 на-
кратко	 казано	 творец	 с	
много	 превъплъщения.	 В	
основата	 на	 опита	 му	 да	
направи	моментна	снимка	
на	 ситуацията	 на	 габров-

ската	културна	сцена,	екс-
понирана	 благодарение	
на	резултатите	от	проекта	
стоят	 сложните	 отноше-
ния	Публика	 и	 Доставчик	
на	 културен	 продукт.	 Ди-
намиката	 на	 културните	
процеси	и	намирането	на	
ефективни	начини	за	при-
вличане	 на	 публика	 се	
оказва	 жизненоважно	 за	
развитието,	 оцеляването	

и	 изобщо	 съществуване-
то	 на	 държавните	 и	 об-
щински	формации,	НПО	и	
свободния	сектор.

Заслугата	 на	 „Фести-
валНО	в	Квартала“	в	най-
общ	аспект	е	децентрали-
зацията,	 защото	 проектът	
даде	 възможност	 на	 хо-
рата	от	кварталите	да	от-
крият	 културните	 субекти	
на	града	и	им	показа	пътя	

към	 тях.	 Социализацията	
на	 нетрадиционни	 прос-
транства	 в	 периферията	
и	превръщането	им	в	сце-
на	 на	 културни	 събития,	
може	да	се	окаже	ефекти-
вен	 начин	 за	 привличане	
на	публики.

„Този	 проект	 докосна	
сетивата	 на	 габровци	 и	
усещанията	 на	 тези,	 кои-
то	 имат	 отношение	 към	

културата	 като	 цяло.	
ФестивалНО	 показа,	 че	
смело	можем	да	експери-
ментираме	и	опитът	беше	
сравнително	 успешен.	
Сега	пред	нас	стои	друго	
предизвикателство	–	след	
като	 вече	 разбрахме,	 че	
можем,	че	този	модел	ра-
боти	 и	 че	 хората	 имат	
нужда	 и	 право	 различ-
ни	 културни	 формати	 да	
достигат	 до	 тях,	 следва	
„ФестивалНО	 в	 квартала	
–	 2“,	 което	 вярвам	ще	 се	
осъществи	 благодарение	
на	Програма	„Култура“	на	
Община	 Габрово,	 къде-
то	 един	 от	 приоритетите	
беше	 формулиран	 с	 иде-
ята	 да	 се	 продължи	 този	
подход“,	 каза	 кмета	 на	
Габрово	Таня	Христова	по	
време	на	събитието.

Домакин	 на	 предста-
вянето	 на	 Плана	 за	 при-
вличане	 на	 публики	 бе	
Интерактивен	 музей	 на	
индустрията,	 а	 на	 него	
присъстваха	ръководители	
на	 културни	 институти	 от	
Габрово,	 творци,	 предста-
вители	на	НПО,	читалища.

Прèключè „ФеñтèвалНО в Квартала"

	 Музеят	на	хумора	и	са-
тирата	в	 Габрово	отбеляз-
ва	52	години	от	създаване-
то	си	на	1	април.	По	тра-
диция	 в	 Международния	
ден	 на	 хумора	 и	 шегата,	
институцията	 отваря	 вра-
ти	 и	 показва	 габровска-
та	 щедрост	 със	 събития,	
предназначени	 за	 всички	
възрасти.	 Това	 съобщава	
на	сайта	си	културната	ин-
ституция.
	 "1	 април	 е	 по-специа-
лен	от	всякога.	Музеят	от-
варя	врати	за	своята	52-ра	
годишнина	 и	 е	 подготвил	
празнична	 програма	 за	
почитателите	 на	 изкуство-
то	 през	 целия	 ден.	 Очак-
ваме	 ви	 със	 събития	 за	
малки	 и	 големи,	 а	 както	

винаги	входът	е	свободен.	
Ако	сте	готови	за	ден,	пъ-
лен	 със	 смях	 и	 изкуство,	
присъединете	 се	 към	 нас	
в	 Музея	 на	 хумора	 и	 са-
тирата	в	Габрово.“,	посочи	
Светлана	 Михайлова,	 ръ-
ководител	 отдел	 „Връзки	
с	обществеността“	на	 кул-
турната	институция.
	 Празничната	 програма	
започва	в	9:00	ч.	с	обявя-
ване	 на	 името	 на	 #Бези-
меннотоКоте	 и	 представя-
не	на	кръстника.	По-късно	
ще	се	състоят	детско	ате-
лие	“Първоаприлска	шега”	
в	 Зала	 на	 жирафите,	 ще	
бъдат	 наградени	 победи-
телите	 от	 конкурса	 “Тийн	
куратор”.	 За	 празника	 е	
предвидено	 детско	 ате-

лие	 “Шарж	 и	 авто-шарж”	
с	 Ивайло	 Цветков	 в	 зала	
7,	 ще	 бъде	 открита	 “10%	
Карнавал”	 –	 групова	 из-
ложба	 на	 фотографии	 от	
Габровския	 карнавал	 през	
последните	 10	 години	 в	
Зала	 8,	 а	 от	 17:30	 ч.	 ще	
бъде	 открита	 юбилейната	
изложба	на	карикатуриста	
Ивайло	 Цветков	 “60	 ди-
оптъра	 КАРИКАТУРОглед-
ство”	в	зала	7.	
 Домът на хумора и сати-
рата в Габрово е открит на 
1 април 1972 г., като главен 
изпълнител на идеята и пръв 
директор на културната ин-
ституция е Стефан Фърту-
нов (1926-2010 г.), юрискон-
султ по професия и събирач 
на габровски анекдоти. 

Музеят íа хумора è ñатèрата ñтава íа 
52 íа 1 апрèл, празíèкът започва в 9:00

	 На	4	април	от	17:30	ч.	
в	 зала	 3	 на	Музея	 на	 ху-
мора	 и	 сатирата	 ще	 бъде	
представена	 новата	 сти-
хосбирка	 на	 поета	 Кало-
ян	 Христов	 „Апология	 на	
сетивността“,	 издание	 на	
издателство	 „Знаци”.	 Мо-
дератор	 и	 водещ	 на	 по-
етичната	 среща	 ще	 бъде	
Иван	Хр.	Христов.	В	пред-
ставянето	ще	вземат	учас-
тие	Музикантите	Цветомир	
Цанков	 и	 Огнян	 Тюлюм-
баков	 Ще	 участват	 също	
актьорите	 Виктория	 Васи-
лева	и	Павел	Кинчев.
	 Калоян	 Христов	 за-
вършва	средното	си	обра-
зование	 в	 Националната	
Априловска	 гимназия.	 За-
вършва	 “Българска	 фило-
логия“	 в	 СУ	 „Св.	 Климент	
Охридски“	 и	 магистратура	
към	Факултета	 по	 педаго-
гика	 на	 СУ,	 „Образовате-
лен	мениджмънт“.	
	 Той	е	един	от	създате-
лите	и	редакторите	на	ли-
тературния	сайт	Tetradkata.
com,	 както	 и	 на	 издател-
ство	„Тетрадката“.
	 Преподвател	е	по	бъл-

гарски	език	и	литература	в	
гимназиален	етап	в	Частна	
немска	 езикова	 гимназия	
„Ерих	Кестнер“,		София.	
	 Води	 ежегоден	 курс	
по	 творческо	 писане	 за	
ученици.	 Литературни	 из-
следвания	на	Калоян	Хри-
стов	са	публикувани	в	сп.	
„Литературата“	и	др.	Него-
ви	 научни	 разработки	 са:	
„Геометрия	 на	 простран-
ствата	в	декоративния	ро-
ман	 на	 Чавдар	 Мутафов	
„Дилетант“;	 „Мегданът	 и	
кабинетът	 като	 топоси	 на	
селото	и	града“;	“Културна	
биография	на	Васил	Апри-
лов	 и	 Габровското	 учили-
ще	през	погледа	на	Петко	
Славейков	 и	 Светослав	
Миларов”	и	др.
	 През	 2018	 г.	 излиза	
първата	му	книга	с	поезия	
–	 “Съвпадения”.	 Участва	
в	 международния	 пленер	
„Софийските	 метафори“	
през	2020,	2021,	2022,	2023	
г.	 По	 покана	 на	 	 група	
“SoulBmoll”	пише	текста	на	
“Нова	посока”,	която	става	
част	 от	 първия	 албум	 на	
групата.

Калояí Õрèñтов преäñтавя 
„Аполоãèя íа ñетèвíоñтта" 



28 март 2024 г. 3

величКо трифонов

	 На	28	март	се	навърш-
ват	 80	 години	 от	 двуднев-
ната	Балванска	битка,	коя-
то	Габровско-Севлиевският	
отряд	 води	 и	 излиза	 мо-
рален	 победител.	 Срещу	
38	 партизани	 се	 изправя	
мощна	 воденна	 сила	 от	
5000	 войници,	 жандарме-
рия,	 полиция,	 подкрепе-
ни	 и	 с	 авиация.	 сега	 сме	
свидетели	 как	 идеолозите	
на	новата	власт	манипули-
рат	общественото	мнение,	
отричайки	 историческите	
факти.	 А	 истината	 е,	 че	
партизанската	 съпротива	
у	 нас	 бе	 част	 от	 общата	
европейска	 борба	 срещу	
немското	 и	 италианско	
фашистки	 правителства	 и	
техните	 сателити.	 Такова	
беше	и	нашето,	българско-
то,	правителство	по	онова	
време.	
	 За	 Балванската	 битка	
е	 писано	 много,	 описана	
е	 подробно	 и	 в	 издаде-
ните	 книги,	 спомени	 на	
командира	на	отряда	Иван	
Райков,	 Митко	 Яворски,	
Милчо	Ангелов	и	други.	От	
моето	 родно	 село	 имаше	
шестима	партизани.	Трима	
са	 убити,	 трима	 оцеляват.	
И	 тримата	 вече	 са	 по-
койници.	 Сред	 останалите	
живи	 участници	 в	 битката	
е	 моят	 брат	 -	Трифон	Ан-
дреев	 Трифонов	 -	 Ваньо.	
От	него	съм	слушал	невед-
нъж	за	преживяното,	а	то	
има	 много	 по-голямо	 въз-
действие	 от	 прочетеното.	
Самият	 той	 в	 едногодиш-
ното	 си	 партизанстване	 е	
от	 малцината,	 участвали	
във	 всички	 акции,	 сраже-
ния,	снабдителни	меропри-
ятия	 и	 други	 действия	 на	
обединения	 Габровско-Се-
влиевски	отряд.	От	редови	
партизанин	 стига	 до	 ко-
мандир	на	чета.
	 Роден	 е	 на	 20	 август	
1924	 г.	в	с.	Петко	Славей-
ково.	Завършва	началното	
си	 образование	 с	 добър	
успех,	но	липсата	на	сред-
ства	 не	 му	 позволява	 да	
продължи	 учението	 си	 в	
гимназията	 или	 някакъв	
занаят.	На	14	години	през	
есента	 на	 1938	 г.	 отива	 в	
София	и	постъпва	на	рабо-
та	като	чирак	в	магазин	за	
бои.	
	 Получаваната	 заплата	

едва	стига	за	храна.	След	
3-годишно	 чиракуване	 по-
ради	 политически	 проти-
воречия	 с	 чорбаджията	
защитник	 на	 фашистката	
идея,	а	брат	ми	е	симпати-
зант	 и	 вече	 сътрудник	 на	
нелегалното	антифашистко	
движение,	напуска.	Започ-
ва	работа	по	строежите.	В	
края	 на	 1942	 г.	 се	 връща	
на	 село.	 Работи	 каквато	
работа	 намери.	 Включва	
се	в	нелегалния	РМС,	ста-
ва	и	ятак	на	партизаните.	
На	4	септеври	1943	година	
съгласувано	с	командване-
то	 на	 Севлиевския	 парти-
зански	 отряд	 организира	
акцията	в	село,	след	която	
към	 отряда	 се	 присъеди-
няват	четирима	младежи	-	
той,	Христо	Тодоров,	Пана-
йот	Вълчев	и	15-годишният	
Дочо	Иванов	Факиров.
	 Първата	 му	 партизан-
ска	акция	е	тази	в	с.	Кое-
вци.	Проведена	е	дни	след	
преминаването	му	в	неле-
галност	 и	 е	 съпътствана	
с	 премеждие	 и	 емоция.	
В	 боя	 по	 превземане	 на	
общината	 хвърлена	 бомба	
пада	 между	 него	 и	Ахмед	
Татаов.	Той	 мигновено	 за-
ляга,	 а	 останалият	 прав	
Татаров	 бива	 тежко	 ра-
нен	и	впоследствие	умира.	
По-късно	 е	 свидетел	 на	
раздялата	 на	 баба	 Съба	
Енева	с	трите	й	деца	-	Ни-
колай,	 Параскева	 и	 Вла-
димир,	 които	 тя	 изпраща	
с	 майчина	 болка	 и	 благо-
словия	 за	 партизани.	 На	
18	октомври	1943	г.	край	с.	

Градница	 става	 обедине-
нието	на	Габровския	и	Се-
влиевския	 отряди	 в	 един.	
Първата	му	акция	като	та-
къв	 е	 в	 с.	 Бериево.	 След	
нея	 той	 напуска	 Севлиев-
ския	 район	 и	 се	 отправя	
към	 Габровския	 балкан.	
За	 заблуждение	 провеж-
да	 снабдителна	 акция	 в	
южната	 част	 с	 Химитли.	
Изтегляйки	 се	 към	 Балка-
на,	 биват	 открити.	 Води	
се	 бой,	 в	 който	 в	 крака	
е	 ранен	 Младен.	 Команд-
ването	 решава	 Младен	 и	
Митко	 Палаузов	 да	 бъдат	
отведени	 в	 партизанската	
„болница“	 на	 Осеникова	
поляна.	 Човекът,	 на	 който	
са	 разчитали	 да	 прене-
се	 ранения,	 е	 брат	 ми,	
сравнително	 най-здравият	
в	 отряда.	 Тук	 ще	 напра-
вя	 малко	 отклонение	 от	
„пътеката“.	Знае	се	в	 как-
ви	 трудни,	 непоносими	 за	
някои	 са	 били	 условията	
на	 партизанския	 живот.	
Ако	 ти	липсва	самодисци-
плина,	 неминуемо	 ще	 те	
връхлетят	 болести,	 пара-
зити	 и	 всякакви	 несгоди,	
съпътстващи	 ежедневната	
житейска	 действителност.	
Брат	ми	е	имал	неотменим	
закон.	 При	 всяка	 почивка	
е	 сменял	 мокрите	 си	 чо-
рапи	 и	 партенки,	 като	 ги	
е	 слагал	 в	 раницата	 на	
страната,	 опираща	 в	 гър-
ба.	Проверката	на	оръжи-
ето	 е	 другата	 неотменима	
задача.
	 На	 6	 януари	 1944	 г.	
пред	хижа	„Узана“	е	парти-

занската	клетва.	След	нея,	
преминавайки	 по	 южния	
склон	 на	 Балкана,	 стигат	
до	 хижа	 „Бузлуджа“.	 Тук	
биват	открити	и	водят	бой.	
Подобно	на	случая	в	Кое-
вци	и	тук	хвърлена	граната	
между	 брат	 ми	 и	 Любчо,	
които	 са	 на	 терасата	 на	
хижата	 и	 откъдето	 водят	
боя,	 е	 причина	 за	 убий-
ството	на	Любчо.	Брат	ми	
се	 хвърля	 на	 пода	 и	 го	
предупреждава	 да	 стори	
същото,	 но	 уви...	 Малко	
по-късно,	 когато	 отделе-
нието	му	се	впуска	в	пре-
следване	 на	 противника,	
близо	 до	 паметника	 на	
Хаджи	 Димитър	 вражески	
куршум	пронизва	в	челото	
Альоша.	Където	и	да	бива-
кували,	 снегът	 издайниче-
ски	 посочвал	 следите	 им.	
Така	 се	 случва	 на	 Варе-
ниците,	 Казалан,	 Равната	
гора.	 Въпреки	 превъзход-
ството	си	врагът	не	успява	
да	 ги	 унищожи.	 Особено	
впечатлява	 победата	 им	
на	 Равната	 гора,	 където	
без	 да	 дадат	 жертва	 ус-
пяват	 да	 убият	 командира	
и	няколко	войника	от	пре-
следваща	ги	рота.
	 За	 да	 се	 отърват	 от	
зимната	 обстановка	 на	
Балкана,	 командването	
решава	 да	 се	 придвижат	
по-долу	 в	 Севлиевската	
низина,	 където	 снегът	 се	
е	 стопил.	 Установяват	 се	
край	 Крушево.	 Там	 на	 28	
март	 биват	 открити.	 За	
унищожаване	 на	 отряда	
биват	мобилизирани	всич-

ки	налични	сили,	свободни	
от	 задължения	от	Плевен-
ска	област	 -	 войска,	жан-
дармерия,	 полиция,	 даже	
и	 авиация.	 Цялата	 тази	
армия	 е	 командвана	 от	
генерал	 Стефанов.	 Пър-
вата	 жертва	 е	 Страхил.	
При	 преследването	 падат	
Ненко	Илиев	 -	 Лазар,	 Ча-
вдар.	 Тежко	 ранен	 е	 ко-
мандирът	 Владо.	 В	 този	
тежък	 момент	 брат	 ми	 и	
малкият	Мирчо	успяват	да	
пленят	двама	жандармери-
сти,	 които	 веднага	 биват	
пратени	да	носят	ранения	
командир.	Това	 до	 голяма	
степен	 улеснява	 прехода.	

Вечерта	 командирът	 за	
спасение	 на	 отряда	 запо-
вядва	 да	 бъде	 убит.	 Брат	
ми	и	Дончо	ще	трябва	да	
му	 изкопаят	 гроб.	 Отказ-
ват	с	мотива,	че	земята	е	
замръзнала.	 Това	 го	 спа-
сява.	 Впоследствие	 с	 не-
имоверни	 усилия	 стига	 до	
Габрово,	 където	 пръстите	
на	измръзналите	му	крака	
биват	 изрязани	 с	 кухнен-
ски	нож.
	 На	 следващия	 ден,	
29	 март,	 сраженията	 про-
дължават.	 Отвсякъде	 об-
кръжени,	 те	 геройски	 се	
сражават.	 Както	 споделя	
брат	 ми,	 не	 са	 мислели	
за	 смъртта,	 нея	 са	 прие-
мали	 като	 спътница,	 а	 по	
какъв	 начин	 да	 избягат	
от	 нея.	 При	 опит	 да	 уни-
щожи	 картечно	 гнездо	 до	
него	 загива	 Дончо.	 За	 да	
се	преместят	на	по-удобна	
позиция,	 трябва	 да	 пре-
минат	 открита	 местност.	
Летящите	 постоянно	 над	
тях	 самолети	 убиват	 ра-
нената	 Параскева	 -	 Соня	
и	 притеклия	 се	 на	 помощ	
брат	 Николай	 -	 Андрей.	
Картечният	откос,	с	който	
са	 убити,	 облизва	 каска-
та	 на	 брата	 и	 го	 зарива	
с	 пръст.	 Късметът	 отново	
го	 спасява.	 Идва	 втората	
спасителна	 нощ.	 Много-
бройните	 следи,	 оставени	
от	 преследващите	 ги,	 ги	
спасяват.	 Противникът	 не	
успява	 да	 установи	 посо-
ката	на	тяхното	изтегляне.
	 В	 двудневните	 боеве	
загиват	13	партизани.	Пре-

следващите	 ги	 дават	 18	
жертви.	 В	 годините	 след	
9	 септември	 1944	 г.,	 раз-
глеждайки	 водените	 от	
партизаните	битки,	летопи-
сците	 отбелязват,	 че	 Бал-
ванската	е	една	от	най-ус-
пешните.
	 Дни	 след	 битката,	 оз-
верени,	че	не	са	могли	да	
унищожат	отряда,	властни-
ците	жестоко	се	разправят	
с	неговите	ятаци	и	симпа-
тизанти.	 Масови	 разстре-
ли	на	такива	стават	в	Кру-
шево,	 Ловнидол,	 Габрово.	
В	 скривалището	 на	 Осе-
никова	поляна	биват	убити	
Митко	 и	 Ганка	Палаузови,	
Младен	и	Гошо.	Селата	са	
блокирани,	 стотици	 интер-
нирани.
	 Ще	 спра	 дотук	 споме-
ните	 на	 брат	 ми.	 Извър-
веният	 път	 до	 9	 септем-
ври	 1944	 г.	 не	 е	 по-лек.	
Но	 както	 народът,	 така	 и	
властниците	разбираха,	че	
развръзката	 наближава.	
Към	отряда	започват	да	се	
присъединяват	все	повече	
младежи.	 На	 9-ти	 вече	 е	
една	респектираща	сила.
	 След	 промените	 нари-
чаха	 партизаните	 с	 какви	

ли	не	епитети,	а	те	отива-
ха	да	мрат	не	за	служба	и	
пари,	а	за	идеята.	Тя	беше	
всички	 да	 живеят	 в	 едно	
общество	 на	 осигуреност	
за	 работа,	 здравеопазва-
не,	 учение.	 Като	 пример	
ще	 посоча	 създателя	 на	
РМС	 и	 БРП	 в	 селото	 ни.	
Баща	 ми	 е	 един	 от	 най-
богатите	 селяни.	 Не	 му	 е	
липсвало	 нищо.	 Заради	
дейността	си	лежи	в	лаге-
ра	 Еникьой	 в	 Гърция.	 Бил	
е	 заедно	 с	 проф.	 Тодор	
Павлов.	
	 След	9-ти	не	търси	об-
лаги	 и	 постове,	 а	 става	
един	 редови	 служител	 в	
областния	 съвет	 по	 култу-
ра.	 Към	 какво	 се	 е	 стре-
мял	 15-годишният	 Мирчо,	
та	 да	 преживее	 такива	
мъки	 след	 измръзване	 на	
краката	 му,	 когато	 се	 на-
лага	без	упойка	да	му	ре-
жат	от	живото	месо.
	 Сега	 ги	 наричат	 "теро-
ристи"	 и	 "кашкаваладжии",	
те	 не	 заслужават	 такава	
"благодарност".	 Надявам	
се,	очаквам,	че	не	е	далеч	
времето,	 когато	 тяхната	
саможертва	 ще	 бъде	 оце-
нена	достойно.

80 ãоäèíè от áèтката край ñело Балваí

През 2011 година Трифон Андреев бе отличен с поче-
тен плакет  „Заслужил участник в антифашистката 
съпротива“ от Българския антифашистки съюз

Мемориален комплекс "Балванска битка"

	 Севлиево	 ще	 се	 по-
клони	 на	 12	 април	 пред	
паметта	 на	 героя	 от	 вой-
ните	ген.	Никола	Генев,	от	
чиято	кончина	се	навърш-
ват	90	години.	
	 Роден	 е	 на	 18	 януари	
1856	г.	в	Севлиево,	в	една	
от	 къщите	 на	 улицата,	
която	 днес	носи	неговото	
име	 и	 където	 миналата	
година	беше	открит	негов	
бюст-паметник.	Параскева	
и	 Гено	 Колчеви	 кръщават	
първородния	 си	 син	 Ни-
кола,	 на	 името	 на	 дядо	
му,	според	обичая.	Семей-
ството	 е	 сравнително	 за-
можно,	но	бащата	се	раз-
болява	 тежко,	 а	 майката	
трудно	изхранва	 четирите	
си	 деца.	 Това	 е	 една	 от	
причините	 Никола	 Генев	
да	я	нарича	„моята	майка	
светица“.	
	 Като	 най-голям	 от	 де-
цата,	 Никола	 е	 принуден	
много	рано	да	започне	ра-
бота	и	сам	да	се	образо-
ва.	 Неговите	 усилия	 били	
оценени	 и	 още	 ненавър-
шил	 16	 г.,	 той	 е	 назначен	
от	 севлиевските	 първенци	
като	най-младият	учител	в	
Хаджистояновото	училище.	
Никола	бил	близък	с	мла-
дежите	в	града,	привлече-
ни	 от	 идеите	 за	 освобож-
дение,	 а	 заедно	 със	 Сте-
фан	 Пешев,	 председател	
на	 революционния	 коми-
тет,	 подготвяли	 ръкописни	

вестници,	които	разлепяли	
тайно	 в	 града	 и	 в	 кои-
то	 били	 описани	 безчин-
ствата	 над	 беззащитното	
българско	население.	Като	
член	на	комитета,	младият	
учител	 организирал	 изра-
ботването	на	въстаническо	
знаме.	
	 След	разгрома	на	въс-
танието,	знамето	известно	
време	е	укривано	от	май-
ката	 на	 Никола	 Генев,	 а	
самия	 той	 е	 арестуван	 и	
жестоко	 измъчван.	 Скоро	
след	 това	 емигрира	 в	 Ру-
мъния	и	се	влива	в	редо-
вете	на	лългарското	опъл-
чение.	На	Шипка	проявява	
смелост	и	силен	характер,	
произведен	 е	 в	 чин	 по-
дофицер	 и	 е	 награден	 с	
орден	за	храброст.	Следва	
повишение	 и	 втори	 орден	
в	боевете	при	Шейново.	
	 Завършва	 с	 първия	
випуск	 на	 новосформи-
раното	 военно	 училище,	
а	 през	 1883	 г.	 и	 Петер-

бургската	 офи-
церска	 школа	
с	 отлична	 ди-
плома.	В	Сръб-
ско-българска-
та	 война	 през	
1885	 г.	 капитан	
Генев	 е	 поста-
вен	 начело	 на	
Трънския	 отряд	
и	 на	 плещите	
му	 пада	 огро-
мна	 отговор-
ност.	 Сръбска-

та	 армия	 е	 командвана	
от	 опитни	 генерали,	 сре-
щу	 тях,	 с	 огромна	 воля	
и	 желание	 за	 победа,	 се	
изправят	 българските	 ка-
питани.	Първата	линия,	на	
която	 се	 дава	 отпор	 на	
настъпващите	сърби	е	по-
зиция	Врабча,	командвана	
от	капитан	Генев.			
	 Войната	 завършва	
бързо,	 защото	 „Българи-
те	 се	 бият	 като	 лъвове“.	
За	 героичната	 съпротива,	
която	оказва	с	отряда	си,	
капитан	 Генев	 отново	 е	
отличен	 с	 орден	 „За	 хра-
брост“.	 За	 него	 се	 знае,	
че	 винаги	 е	 имал	 свое	
мнение	 за	 политиката	 в	
българската	армия	и	през	
1904	 г.	 подава	 оставка	 с	
чин	генерал.	Много	скоро	
отново	 е	 призован	 под	
бойните	 знамена.	 При	
избухването	 на	 Балкан-
ската	 война	 е	 назначен	
за	 командир	 на	 Македо-

но-одринското	 опълчение,	
което	 достигнало	 17	 000	
души.	 Лично	 царица	 Еле-
онора	 подарила	 главно-
то	 знаме	 на	 опълчение-
то,	 то	 било	 осветено	 на	
тържествен	 молебен	 	 и	
повело	 опълчението	 към	
бойната	 слава.	 Участват	
в	 едни	 от	 най-тежките	
сражения	 по	 време	 на	
Балканската	 война.	 В	 на-
чалото	 на	 ноември	 1912	
г.,	 след	 победите	 си	 при	
Лозенград	 и	 Бунархисар,	
главните	 сили	 на	 българ-
ската	армия	достигат	под-
стъпите	на	Цариград.	
	 Главното	 командване	
поверява	 на	 ген.	 Генев	
Кърджалийския	 отряд,	
като	 му	 нарежда	 да	 на-
стъпи	 към	 Дедеагач	 -	 те-
ритории,	 отбранявани	 от	
османския	 корпус	 начело	
с	Явер	паша.		След	тежка	
битка	 за	 прохода	 Балкан	
Тореси	(днес	прохода	Ма-
каза),	 турските	 позиции	
са	завладени	и	на	следва-
щия	 ден	 командваните	 от	
генерал	 Генев	 части	 вли-
зат	 в	 Гюмюрджина.	След-
ва	 труден	 преход	 през	
Източните	 Родопи.	 Капи-
тулацията	 на	 корпуса	 на	
Явер	паша	под	натиска	на	
отряда	на	ген.	Генев	е	акт	
е	 от	 огромно	 значение.	
Победата	 на	 българско-
то	оръжие	осигурило	тила	
на	българските	армии	към	

подстъпите	 на	 Цариград	
при	 Чаталджа	 и	 Одрин.	
В	 плен	 попаднали	 около	
10	 000	 османски	 войници	
и	 офицери.	 Ген.	 Генев,	 с	
благороден	 жест	 върнал	
сабята	на	Явер	паша.	Този	
велик	 и	 славен	 миг	 за	
генерала	 е	 помрачен	 от	
вестта,	 че	при	 град	Фере	
е	 убит	 синът	 му	 Никифор	
-	доброволец	във	войната.	
Пред	 офицера,	 който	 му	
докладвал	 за	 трагичното	
събитие,	 с	 огромно	 само-
обладание	и	сила	 ген.	Ге-
нев	 изрича:	 „Освобожде-
нието	на	тези	свети	наши	

земи	изисква	жертви!“	
	 През	февруари	1913	г.,	
под	 командването	 на	 ге-
нерала	 е	 отхвърлен	 към	
морето	 осем	 хиляден	 тур-
ски	 десант	 при	 Шаркьой.	
Заради	 решителното	 и	
умело	 водене	 на	 всички	
тези	 сражения,	 генерал	
Никола	Генев	остава	зави-
наги	в	българската	военна	
история	като	„Освободите-
лят	на	Източните	Родопи”.	
След	 края	 на	 Междусъю-
зническата	 война	 излиза	
в	запас.	Той	е	един	от	бъл-
гарските	 офицери,	 подпи-
сали	 протестно	 писмо	 до	

цар	Фердинанд	и	обявили	
се	 против	 участието	 на	
България	 в	 Първата	 све-
товна	 война	 на	 страната	
на	Тройния	съюз.	
	 Ген.	Никола	Генев	уми-
ра	 в	 София	 на	 12	 април	
1934	г.	В	последния	си	път	
той	 е	 изпратен	 с	 военни	
почести.	Ковчегът	му	е	но-
сен	на	ръце	от	останалите	
живи	 опълченци	 -	 негови	
бойни	 другари	 и	 свидете-
ли	на	 славните	 победи,	 с	
които	името	му	се	запис-
ва	в	златните	страници	на	
българската	 военна	 исто-
рия.

Севлèево ще ñе поклоíè преä ãеí. Нèкола Геíев íа 12 апрèл

“Народ, който не помни миналото си 
- няма бъдеще!”, подчерта кметът на 
Севлиево д-р Иван Иванов в словото си 
по време на тържествена церемония 
по откриването на паметника на 
ген. Никола Генев миналата година.
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 Д-р	Татяна	 Чалъкова,	
д.	 м.,	 главен	 асистент	
в	 Първа	 катедра	 по	 въ-
трешни	болести	към	Фа-
култета	 по	 медицина	 на	
МУ	–	Варна,	бе	 удостое-
на	 с	 престижна	 награда	
от	 Българската	 лига	 по	
хипертония	 (БЛХ),	 съоб-
щават	 от	 висшето	 учеб-
но	 заведение.	Тя	 получи	
приза	 за	 млад	 изследо-
вател	 на	 БЛХ	 за	 2023	 г.	
на	 името	 на	 проф.	 д-р	
Рахнева.	Наградата	е	за-

ради	 заслугите	 на	 д-р	
Чалъкова	в	научноизсле-
дователската	 дейност	 в	
областта	на	превенцията	
на	сърдечно-съдовите	за-
болявания.
	 Д-р	 Чалъкова	 участ-
ва	в	мултидисциплинарен	
екип	 за	 изследване	 на	
сърдечносъдовия	 риск	
при	 болни	 със	 захарен	
диабет	тип	1	с	дълга	дав-
ност,	 спечелил	 научен	
проект	 по	Фонд	 „Научни	
изследвания“	 на	 МОН	 с	

ръководител	 проф.	 Вио-
лета	 Йотова	 и	 по	 Фонд	
„Наука“	на	МУ	–	Варна	с	
ръководител	 проф.	 Йото	
Йотов.	 Младият	 учен	 по-
каза,	че	 тази	 група	лица	
са	 с	 повишен	 риск	 от	
възникване	 на	 сърдеч-
носъдови	 заболявания	 и	
трябва	да	се	вземат	рано	
превантивни	 мерки.	 Те	
по-често	 развиват	 арте-
риална	 хипертония,	 имат	
по-голяма	съдова	възраст	
от	 хронологичната	 им,	

по-често	 имат	 отлагане	
на	калций	в	съдовете	на	
сърцето.	 Резултатите	 от	
проучването	 бяха	 публи-
кувани	в	редица	престиж-
ни	 медицински	 списания	
и	 са	 представяни	 на	 на-
учни	 форуми	 у	 нас	 и	 в	
чужбина.
	 Наградата	бе	връчена	
на	 д-р	 Чалъкова	 лично	
от	 председателя	 на	 БЛХ	
проф.	 д-р	 Арман	 Поста-
джиян,	д.м.,	по	време	на	
Научен	 симпозиум	 Арте-

риале:	Хипертония,	който	
се	 проведе	 с	 междуна-
родно	 участие,	 който	 се	
проведе	 22-24	 март	 2024	
г.	в	гр.	София.
	 „Поздравяваме	 д-р	
Чалъкова	 с	 постижение-
то	 и	 се	 надяваме,	 че	
това	 ще	 е	 началото	 на	
поредица	нови	и	по-голе-
ми	 успехи,	 които	 допри-
насят	за	издигане	на	ав-
торитета	на	МУ	–	Варна“,	
казват	от	вуза.

зДраве.нет

	 4,25	млн.	 долара	е	цената	на	
най-скъпото	 лекарство	 в	 света,	
съобщи	 CNN.	 Това	 е	 генна	 те-
рапия	 за	 метахроматична	 лев-
кодистрофия	 (MLD)	 Lenmeldy	 и	
беше	одобрена	от	Американската	
агенция	по	храните	и	лекарствата	
(FDA)	 в	 понеделник,	 макар	 че	 е	
налична	в	Европа	от	2020	г.
	 MLD	 е	 невродегенеративно	
заболяване,	 характеризиращо	
се	 с	 натрупване	 на	 сулфатиди	 в	
нервната	система,	черния	дроб	и	
бъбреците.	Причинява	 се	 от	 лип-
сата	 на	 ензим,	 наречен	 арилсул-
фатаза	А	и	се	унаследява.	Около	
40	деца	с	MLD	се	раждат	в	САЩ	
всяка	година.
	 Бостънският	 институт	 за	 кли-
ничен	 и	 икономически	 анализ	
(ICER),	 който	 оценява	 ефектив-
ността	 на	 разходите	 на	 нови	 ле-
карства,	 в	 окончателния	 си	 до-

клад	от	миналата	година	изчисли,	
че	 цената	 на	 Lenmeldy	 ще	 съот-
ветства	 на	 очакваните	 ползи	 за	
пациентите,	 ако	 е	 между	 2,29	 и	
3,94	млн.	долара.
	 Според	 главният	 медицински	
директор	 на	 ICER	 д-р	 Дейвид	
Ринд	 дори	 такава	 цена	 би	 си	
струвала,	 тъй	 като	 децата,	 които	
не	 са	 лекувани,	 обикновено	 уми-
рат	в	рамките	на	пет	години	след	
диагностицирането	 им.	 Първите	
пациенти,	 подложени	 на	 терапи-
ята,	 обаче	вече	са	проследявани	
повече	 от	 12	 години	 и	 се	 раз-
виват	 нормално.	 Реално	 обаче	
стойността	 на	 медикамента	 над-
хвърли	горната	граница	с	над	330	
000	долара.	"Когато	става	въпрос	
за	 толкова	 големи	 числа,	 хората	
обичайно	 не	 обръщат	 внимание,	
ако	 те	се	увеличат,	но	мисля,	че	
тази	цена	вече	е	твърде	висока",	

казва	д-р	Ринд.
	 Според	 Д-р	 Боби	 Гаспар,	 съ-
основател	и	 главен	изпълнителен	
директор	 на	 производителя	 на	
Lenmeldy	 -	 Orchard	 Therapeutics,	
цената	 си	 струва,	 тъй	 като	 при	
първите	пациенти	продължават	да	
се	 откриват	 генно	модифицирани	
клетки,	 произвеждащи	 липсва-
щия	ензим.	Според	него	високата	
цена	 отразява	 големите	 ползи	 -	
освобождаване	 от	 инвалидизира-
що	или	дори	фатално	заболяване.	
Същевременно	 това	 е	 и	 начинът	
да	 се	 възстановят	 високите	 раз-
ходи	за	разработване,	тестване	и	
производство	на	генните	терапии.
	 Някои	 одобрени	 генни	 тера-
пии	за	редки	заболявания	вече	са	
изчезнали,	 защото	 компаниите,	
които	са	ги	създали,	не	са	могли	
да	 направят	 достатъчно	 пари,	 за	
да	 останат	 в	 бизнеса.	 Orchard	

Therapeutics	също	се	бори	с	труд-
ности	да	задържи	на	пазара	пре-
дишна	 генна	 терапия,	 която	 е	
разработила,	тъй	като	в	противен	
случай	 пациентите	 ще	 останат	 в	
безизходица.
	 Според	 експертите	 по	 здрав-
на	политика,	тъй	като	списъкът	с	
генни	 и	 клетъчни	 терапии	 с	 впе-
чатляващи	цени	расте,	това	може	
да	 натовари	 държавите	 и	 част-
ните	 застрахователи	 и	 в	 крайна	
сметка	 да	 ограничи	 достъпа	 на	
пациентите,	ако	плановете	започ-
нат	да	изключват	тези	терапии	от	
пакетите	си.
	 Преди	 Lenmeldy	 продуктът	 с	
най-висока	 цена	 беше	 Hemgenix	
-	 генна	 терапия	 за	 лечение	 на	
хемофилия	 В.	 Лекарството	 беше	
одобрено	 в	 САЩ	 през	 2022	 г.,	 а	
цената	 му	 е	 3,5	 млн.	 долара	 за	
еднократно	лечение.

зДраве.нет

	 Кабинетът	 одобри	 за-
конопроект	 за	 промени	
в	 Закона	 за	 лечебните	
заведения.	 С	 проекта	 се	
предлага	 въвеждането	 на	
мораториум	 за	 създаване	
на	 нови	 лечебни	 заведе-
ния	 за	 болнична	 помощ,	
както	и	 за	разкриване	на	
нови	дейности	в	съществу-
ващи	болници,	до	актуали-
зацията	 на	 Националната	

здравна	 карта,	 съобщават	
от	пресцентъра	на	Минис-
терския	съвет.	
	 Припомняме,	 часове	
по-рано,	 при	 началото	 на	
заседанието	 на	 Кабинета,	
министър-председателят	
в	 оставка	 акад.	 Николай	
Денков	анонсира	промяна-
та.
	 Настоящата	 Национал-
на	здравна	карта	не	отра-
зява	 значителните	 проме-
ни,	 настъпили	 в	 здравно-

демографския	 профил	 на	
страната	 и	 в	 структурата	
на	 здравната	 мрежа,	 тъй	
като	 не	 е	 актуализирана	
от	 2018	 г.	 Предвижда	 се	
актуализацията	 на	 Нацио-
нална	 здравна	 карта	 да	
бъде	 утвърдена	 до	 май	
2024	г.,	уточняват	от	прави-
телствената	пресслужба.

С промеíèте в ЗЛЗ 
отíово ñе оáоñоáява 

ñамоñтоятелíа аãеíцèя 
по траíñплаíтацèя
	 В	 приетия	 от	 МС	 за-
конопроект	 се	 предлагат	
и	 други	 важни	 промени:	
отделянето	 на	 дейностите,	
свързани	 с	 транспланта-
циите,	 от	 Изпълнителна-
та	 агенция	 „Медицински	
надзор“,	 в	 самостоятелна	
Изпълнителна	 агенция	 по	
трансплантация.	От	МС	от-
белязват,	че	това	се	прави	

„с	оглед	неефективното	уп-
равление	 и	 координация	
на	 процесите,	 свързани	 с	
организацията	 на	 дейнос-
ти	 за	 насърчаване	 на	 до-
норството	 и	 подпомагане	
на	трансплантациите“.
	 С	 промените	 в	 Зако-
на	 за	 лечебните	 заведе-
ния	 се	 създава	 и	 ясна	
и	 конкретна	 нормативна	
регламентация	 за	 регис-
трация	 на	 втори	 и	 след-
ващ	 адрес	 на	 лечебните	

заведения.	Облекчава	се	и	
процедурата	 по	 издаване	
на	удостоверение	за	лека-
ри,	работещи	в	болничната	
помощ,	 които	 регистрират	
индивидуални	 практики	 за	
специализирана	 извънбол-
нична	 медицинска	 помощ.	
Законопроектът	 предвиж-
да	 и	 създаването	 на	 еди-
нен	 електронен	 регистър	
на	 лечебните	 заведения,	
който	ще	 се	 поддържа	 от	
Министерството	 на	 здра-

веопазването.
	 Предвижда	 се	 и	 въз-
становяване	 на	 акредита-
цията	 на	 лечебните	 заве-
дения	 като	 процес,	 насо-
чен	 към	 осигуряване	 на	
качеството	 на	 здравните	
услуги,	оценка	на	възмож-
ностите	 за	 обучение	 на	
студенти	и	специализанти,	
постигане	на	по-добри	ре-
зултати	и	информиране	на	
медицинските	специалисти	
и	гражданите.

МС оäоáрè мораторèума за íовè áолíèцè è íовè äейíоñтè

	 Поредица	открити	лек-
ции	за	заболявания,	поро-
дени	 от	 рискови	 фактори,	
свързани	с	начина	на	жи-
вот,	 стартира	 Факултетът	
по	 обществено	 здраве	 на	
МУ	–	Пловдив.	Те	ще	фоку-
сират	вниманието	не	само	
на	 академичната	 общност,	
но	 и	 гражданския	 сектор	
върху	проблеми,	които	ка-
саят	 болести,	 следствие	

от	 вредни	 поведенчески	
навици.	 Началото	 е	 днес,	
28	 март	 от	 13.30	 часа	 в	
Учебен	корпус	1.
	 „Вредата	за	здравето	в	
резултат	 на	 поведението“	
е	 темата	 на	 въвеждащата	
лекция	на	д-р	Асен	Меджи-
диев,	 който	 има	 редица	
публикации	на	тема	УНГ	и	
бронхология	в	български	и	
международни	издания.	От	

юли	2022	г.	до	юни	2023	г.	
той	бе	служебен	министър	
на	 здравеопазването.	 От	
2018	 г.	 е	 председател	 на	
Столичната	лекарска	коле-
гия	 към	 Български	 лекар-
ски	 съюз.	Д-р	Меджидиев	
е	 част	 от	 екипа	 на	 УНГ	
отделението	 на	 болница	
„Пирогов“.
	 „Зависимостите	 като	
обществен	проблем“	е	оза-

главила	лекцията	си	Свет-
лана	 Йорданова,	 която	
има	 сериозен	 опит	 като	
секретар	 на	 Националния	
съвет	по	наркотични	веще-
ства	 и	 заместник-минис-
тър	 на	 здравеопазването,	
управител	 на	 фондация	
„За	 един	 чист	 живот“.	 В	
презентацията	 си	 тя	 ще	
постави	 акцент	 върху	 за-
висимостите	 от	 наркотици	

и	алкохол.
	 Лекцията	 на	 доц.	 д-р	
Станислава	 Харизанова	 –	
зам.-декан	 на	 Факултета	
по	 обществено	 здраве	 и	
ръководител	 на	 катедрата	
по	 хигиена,	 е	 свързана	
със	„златните“	правила	за	
здравословен	 начин	 на	
живот	и	значението	им	за	
профилактика	 на	 заболя-
ванията.

	 Днес	 мога	 да	 напра-
вя	 конкретно	 обещание,	
че	ще	 има	 необходимото	
увеличение	 и	 ще	 се	 из-
пълни	 Колективният	 тру-
дов	 договор.	 Това	 обя-
ви	на	брифинг	 кметът	 на	
София	 Васил	Терзиев	 по	
повод	 протеста	 на	 рабо-
тещите	в	детското	и	учи-
лищно	 здравеопазване	 с	
искане	 за	 увеличение	 на	
възнагражденията,	 кой-
то	 се	 състоя	 вчера.	Това	
увеличение	 ще	 се	 случи	
от	 1	 април,	 уточни	 той,	
цитиран	от	БТА.
	 В	редица	разговори	с	
Министерския	 съвет	 до-
говорихме,	 че	 това	 нещо	
ще	се	случи,	посочи	Тер-

зиев	 и	 допълни,	 че	 вече	
се	правят	всички	формал-
ни	постъпки	за	това.
	 Искаме	 да	 кажем,	 че	
за	 нас	 това	 е	 изключи-
телно	важна	тема	–	спра-
ведливото	 възнаграж-
дение	 на	 всички	 заети,	
подчерта	столичният	кмет	
и	 припомни	 за	 вече	 по-
стигнати	 увеличения	 на	
възнагражденията	в	обла-
стите	 транспорт,	 култура	
и	 образование.	 „Сега	 се	
радвам	и	че	за	здравео-
пазването	 можем	 да	 на-
правим	 тази	 тъй	 важна	
крачка“,	каза	още	той.
	 Васил	Терзиев	обърна	
внимание,	 че	 с	 Минис-
терския	 съвет	 са	 водени	

активни	разговори	да	бъ-
дат	осигурени	средствата	
и	 да	 бъдат	 изплатени	 по	
правилния	начин.	Постиг-
ната	 е	 целта	 за	 основ-
на	 заплата	 от	 1890	 лева,	
уточни	той.	
	 Кметът	 поясни,	 че	 е	
бил	 внимателен	 в	 подхо-
да	в	тази	ситуация,	за	да	
не	се	отвори	голям	систе-
мен	 проблем.	 Обясних	 и	
на	синдикатите,	че	е	мно-
го	 популистко	 и	 удобно	
да	се	вмени	на	Общината	
да	доплаща	за	държавно	
делегирани	 дейности,	 за	
да	 се	 използва	 справед-
ливият	гняв	на	хората	за	
проблеми,	 които	 са	 се	
трупали	години	наред,	но	

това	 само	 прави	 систем-
ният	проблем	още	по-дъл-
бок,	 коментира	 Терзиев.	
Той	 подчерта,	 че	 затова	
настояването	е	било	дър-
жавата	да	влезе	в	ролята	
си.	
	 Според	 него	 иначе	
това	 би	 отворило	 врата-
та	всеки,	работещ	с	дър-
жавно	делегиран	бюджет,	
да	 иска	 компенсиране,	
което	е	неправилно,	без-
отговорно	 и	 не	 е	 дър-
жавнически	подход.	„Най-
важното	 нещо	 в	 инсти-
туционалността	 е	 всяка	
институция	 да	 си	 поеме	
ролята,	а	не	постоянно	да	
се	правят	„кръпки“,	заяви	
столичният	кмет.

	 В	 системата	 на	 дет-
ското	и	училищното	здра-
веопазване	са	заети	2000	
души,	 като	 синдикатите	
настояваха	 за	 35%	 уве-
личение	 на	 възнаграж-
денията,	 или	 основната	
заплата	от	1350	лв.	да	се	
увеличи	на	 1890	 лв.	Пър-
воначално	 кметът	 каза,	
че	исканията	им	могат	да	
бъдат	 удовлетворени,	 но	
частично.	Сред	обявените	
искания	 беше	 и	 увеличе-
ние	на	средствата	за	ра-
ботно	 облекло	 от	 450	 на	
500	 лв.	 годишно,	 както	 и	
ръст	на	размера	на	обез-
щетението	 при	пенсиони-
ране	до	девет	брутни	ме-
сечни	възнаграждения.

	 Европейската	 статис-
тическа	 служба	 Евростат			
показа	обобщени	данни	за	
смъртните	 случай	 в	 общ-
ността	през	2021	г.	Според	
тях	 в	 ЕС	 са	 регистрирани	
5,3	 млн.	 смъртни	 случая,	
като	 основна	 причина	 за	
тях	 са	 заболяванията	 на	
кръвообращението,	 рак	 и	
COVID.	 От	 Европейската	
статистическа	 служба	 Ев-
ростат	 уточняват,	 че	 су-
марно	 тези	 три	 заболява-
ния	 съставляват	 65%	 от	
причините	за	смърт	в	общ-
ността	през	2021	г.
	 Смъртните	 случаи,	
свързани	 с	 болести	 на	
кръвообращението,	 възли-
зат	 на	 1,71	 милиона	 през	
2021	 г.	 (32%	 от	 всички	
смъртни	 случаи).	 Ракът	 е	
втората	най-честа	причина	
за	смърт,	 като	на	него	се	
дължат	 1,14	 млн.	 случая	
(22%	от	всички).
	 На	 трето	 място	 се	
позиционира	 COVID	 –	 на	
коронавирусната	инфекция	
се	дължат	0,57	млн.	смърт-
ни	случая	(11%	от	всички).
	 Статистиците	 посочват	
още,	 че	 има	 и	 няколко	
други	групи	заболявания	и	
състояния,	 които	могат	 да	
бъдат	 откроени	 като	 при-
чини	 за	 смърт	 в	 страните	
от	 ЕС.	 Това	 са	 респира-

торните	 заболявания	 (0,32	
млн.	 смъртни	 случая,	 6%	
от	 всички),	 външни	 при-
чини	 за	 заболеваемост	 и	
смъртност	 (0,23	 млн.,	 4%	
от	 всички),	 заболявания	
на	 храносмилателната	
система	 (0,21	 млн.,	 4%	 от	
всички),	 психични	 и	 по-
веденчески	 разстройства	
(0,19	 млн.,	 4%	 от	 всички),	
ендокринни,	 хранителни	 и	
метаболитни	 заболявания	
(0,17	млн.,3%	от	всички).
	 Стандартизираната	
смъртност	 от	 COVID	 през	
2021	г.	в	ЕС	е	115,5	на	100	
000	 души,	 сочат	 още	 да-
нните	на	Евростат.
	 От	 службата	 посочват,	
че	 три	области	в	ЕС	са	с	
най-висок	 стандартизиран	
коефициент	 на	 смъртност	
и	 те	 са	 в	 България.	 Това	
са	Югозападен	регион	(ко-
ефициент	 390,68),	 Северен	
централен	 регион	 (коеф.	
387,33)	 и	 Североизточен	
регион	(коеф.	366,75	).
	 На	 обратния	 полюс	
с	 най-ниска	 стандарти-
зирана	 смъртност	 са	 три	
области	 в	 Скандинавия	 –	
Pohjois-ja	 Itä-Suomi	 (коефи-
циент	 8,86)	 и	 Länsi-Suomi	
(коефициент	 10,07)	 във	
Финландия	 и	 Syddanmark	
(коефициент	 12,89)	 в	 Да-
ния.

Млаä учеí от МУ – Варíа ñ преñтèжíа íацèоíалíа íаãраäа за 
èзñлеäваíе íа перевеíцèя íа ñърäечíо-ñъäовè заáоляваíèя

Кметът íа Софèя оáеща оñíовíата заплата в äетñкото 
зäравеопазваíе äа ñтаíе 1890 лева от 1 апрèл

По äаííè íа Евроñтат: И трèте 
реãèоíа в ЕС ñ íай-вèñока 
ñмъртíоñт ñа в Бълãарèя 

Лекцèè за заáоляваíèя, ñвързаíè ñ 
íачèíа íа жèвот, започват в МУ – Пловäèв

4,25 млí. äолара е цеíата íа íай-ñкъпото лекарñтво в ñвета
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ХРИСТИЯНИ
Велèкотърíовñкèят мèтрополèт Грèãорèй оñветè 
Камáаíарèята - ñèмвол íа църквата „Св. Блаãовещеíèе"

 НА БЛАГОВещеНИе Негово Високопреосвещенство Великотърновският митрополит Григорий освети камбанарията – 
символ на храм „Св. Благовещение“ в Габрово.

 ВъзПОМеНАТеЛНИЯТ СИМВОЛ на храм "Свето Благовещение" е изграден с помощта на 
дарител – Нели Мянкова Гунева, и подкрепата на Общински съвет – Габрово, който одобрява 
предложението на г-жа Гунева в края на декември 2022 година.
 През 30-те години на XIX век архимандрит Йосиф Соколски основава два манастира в 
Габровския край – „Успение Пресвятия Богородици” в местността Соколски манастир и Де-
вическия манастир „Свето Благовещение” в Габрово
 Девическият манастир е ценен исторически паметник, просъществувал 123 години, при-
бързано е разрушен при прилагане на градоустройствения план на Габрово (1959 г.). 
 Основите на манастира са положени без разрешение на властта (1836 г.). Султанският 
ферман е издаден едва през 1839 г. благодарение усилията на архимандрит Йосиф Соколски, 
основател на манастира. Текстът на фермана е в защита на вече съществуващ манастир в 
махала Чимлекчии (Грънчарска).

 През 1842 година са завършени килиите в източното крило и започва строежът на църк-
вата – кръстокуполна, завършена през 1846 г. Фреските на църквата са дело на калоферския 
живописец Андон Хр. Вараки (около 60-те години на XIX век).  Гордостта на храма са двете 
забележителни икони на захари зограф „Св. Богородица” и „Иисус Христос”.
 Манастирът е имал и други имоти в Габрово –  три къщи, дюкян на ул. „Априловска” 
(нает от шивача Христо Кашев), една фурна, давана под наем.
 През 1950 г. е построена работилница за тамян, в която сестрите през свободното си 
време пакетират тамян за цялата страна.  
     
          Снимки радослав Първанов, текст Вела Лазарова

 ИГУМеНИЯ зИНОВИЯ уведомява търновския митрополит 
през 1907 година за следното: „Опасност за светата обител 
- готви се план за постройка на голямо здание (библиотека и 
салон за театър)”.

Място не достигало и за улица по градския план. През 
1921 г. манастирът отстъпва от земята си „за площад 
пред театъра – почти цялата градина, бахчийка, посадена с 
плодни дръвчета...”.

С разрастването на Габрово на левия бряг на реката 
постепенно се оформя културният център на града. През 
1929 г. се повдига въпрос за „утвърдения през 1908 г. план на 
Габрово, отново се отчуждава част от дворното манастир-
ско място за построяване на Телеграфо-пощенска станция 
(старата поща, днес рБ „Априлов-Палаузов”). Това става по 
времето на кмета Илия Кожухаров. 

В края на 1929 г. управата на манастира иска разреше-
ние от Великотърновската митрополия да се построи панси-
он за девици. Изтъква се аргумента, че „уреден от родната 
църква, неговото значение изпъква не само от възпитателно 
и религиозно гледище, но и от гледна точка на запазването 
ни като нация”. По-късно в писмо от 9 май 1934 г. до минис-
търа с молба за помощ от 50 000 лв. монахините..., „водени 
от чист и възвишен патриотизъм”, се нагърбили с тежката 
задача – създаването на първи по рода си в България пансион 
за девици. 

В средата на юни 1930 г. комисия (председател – игуме-
ния зиновия) по построяването на пансиона одобрява плано-
вете на проектанта арх. Стефан Олеков. Той възлага цялата 
работа по изготвяне книжата, детайлите и пр., както и 
ръководството на новостроящия се Девически пансион на 
архитектурно-строително бюро на арх. Никола Гръблев. 

Строежът започва през 1930 г. и манастирът влага 
всичките си средства – около 1 млн. лева.

Девическият пансион е тържествено открит в Деня на 
народните будители - 1 ноември 1937 г.

През 1955 година в една от манастирските килии е уре-
дена музейна сбирка с икони, старопечатни и богослужебни 
книги, снимки, документални и веществени реликви като 
джобното ножче на Васил Левски (изпуснато при едно от 
гостуванията му в манастира, където е имал скривалище 
- излизащо към реката); черепа, сабята и пръстена на вой-
водата на габровските априлци Цанко Дюстабанов; първата 
плетачна машина на Йордана Татарлиева, при която са се 
учили на ръчно плетачество монахините; църковна утвар и 
други.
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    „Прочее, изкуството на 
живописеца е свещено заня-
тие и съвсем не е такова, 
че да бъде осмивано… " (Из 
деянията на Седмия вселен-
ски събор)

	 Както	 Църквата	 има	
съвършено	 различни	 цели	
и	 основи	 на	 своето	 битие	
от	 светските	 институции	 и	
учреждения,	 така	 и	 тези	
на	църковното	изкуство	са	
различни	от	светското.	По-
следното	до	голяма	степен	
е	тоталитарно	–	има	за	цел	
да	 смае,	 да	 екзалтира	 и	
да	 покори	 човека,	 да	 му	
достави	 сетивен	 възторг,	
да	възбуди	в	него	прекло-
нение	пред	създателите	му	
или	 да	 го	 индоктринира	
в	 полза	 на	 някоя	 кауза.	
Великият	 скулптор	 и	 поет	
Микеланджело	 Буонаро-
ти	 в	 едно	 от	 прекрасните	
си	 стихотворения	 направо	
казва,	 че	 е	 „превърнал	 в	
дните	 си	 младежки	 изку-
ството	на	идол“.

	 	 	 	 Църковното	 изкуство,	
напротив,	 цели	 да	 отдале-
чи	човека	от	света	и	еже-
дневната	суета,	да	го	пре-
несе	в	духовния	свят	и	да	
го	направи	поне	за	кратко	
гражданин	 на	 небето.	 Да	
му	помогне	да	се	успокои,	
да	се	вглъби	и	да	се	под-
готви	 за	 срещата	 с	 Бога	
в	 молитвата	 и	 тайнствата.	
То	 има	 трудната	 задача	 с	
материални	 средства	 да	
яви	 красотата	 на	 небес-
ното	 царство	 и	 на	 побе-
дилата	 греха	 и	 прославе-
на	 човешка	 природа.	 Не	
само	 припомня	 събитията	
от	 свещената	 история,	 но	
е	 и	 поглед	 към	 „живота	 в	
бъдещия	 век“,	 предвкусва-
не	на	вечността.	То	произ-
лиза	 от	 вярата	 и	 подобно	
на	нея	 е	 „жива	представа	
на	онова,	 за	 което	 се	 на-
дяваме,	 и	 разкриване	 на	
онова,	 що	 се	 не	 вижда”	
(Евр.	11:1).	Църковното	из-
куство	 може	 да	 се	 опри-
личи	 на	 кандилото,	 което	
палим	при	молитва	и	което	
трябва	да	е	така	направе-
но,	 че	 едновременно	и	 да	
украсява	 храма,	 и	 да	 не	
привлича	 вниманието	 към	
себе	 и	 своите	 създатели.	
Но	 с	 тихата	 си	 светлина	
да	 осветява	 ликовете	 на	
Христос,	св.	Богородица	и	
светците.		

Църковните	 изкуства	 са	
голямо	 множество:	 пеене,	
химнография,	 иконопис,	
мозайка,	храмова	архитек-
тура,	миниатюра,	стенопис,	
резба	 върху	 дърво,	 кост	
и	 камък,	 обков,	 емайл,	
бродерия,	 скулптура,	 ка-
лиграфия…	 Много	 от	 тях	
вече	почти	не	се	създават,	
редки	 са	 или	 са	 сведени	
до	 празно	 и	 неосмислено	
подражателство.	 Всички	
те	 –	макар	и	различни	по	
материали	 и	 начин	 на	 из-
работка	 –	 се	 подчиняват	
на	единни	принципи,	обра-
зуват	една	хармония,	като	
се	 допълват	 в	 неразривно	
единство	 и	 създават	 не-
повторимата	атмосфера	на	
храма.	 Затова	 и	 говорим	
обобщаващо	 за	 църковно	
изкуство	като	цяло.		

Много	 са	 аспектите	
на	 църковното	 изкуство.	
Наред	 с	 утилитарната	 си	
функция	 и	 тази	 да	 укра-
сява	 храмовете,	 то	 има	
и	 учителна,	 заради	 коя-

то	 стенописите	 и	 иконите	
са	 наричани	 „богословие	
в	 цветове“.	 Свети	 Паис-
ий	 Светогорец,	 след	 като	
посетил	 манастира	 „Хора“	
(Кахрие	джамия)	в	Истанб-
ул,	 казва,	че	 „стенописите	
там	предават	по	прекрасен	
начин	 истините	 на	 нашата	
вяра“.	За	терапевтична	пък	
страна	 на	 това	 изкуство	
св.	 Порфирий	 Кавсокали-
вийски	 говори,	 че	 „един-
ствено	 византийското	 пее-
не	 връща	 душевната	 хар-
мония	на	човека,	загубена	
при	грехопадението“.	И	тъй	
като	 „Неговото	 (Божието,	
б.р.)	 дело	 е	 слава	 и	 кра-
сота“	(Пс.	110:3),	църковно-
то	 изкуство	 представлява	
и	 възвишена	 проповед	 за	
Бога	и	духовния	свят	чрез	
красотата	 –	 най-разбира-
емата	 и	 универсална	 про-
повед,	 която	 достига	 по	
най-прекия	 път	 до	 човека.	
То	 трябва	 и	 да	 възпитава	
усещане	 за	 святост,	 йе-
рархичност	на	ценностите,	
благоговение	и	да	култиви-
ра	висок	естетически	вкус.	
Именно	изкуството	задава	
молитвения	дух	в	 храма	и	
неслучайно	 някои	 католи-
чески	и	униатски	общности	
използват	известни	визан-
тийски	или	руски	икони,	а	
хора	 от	 различни	 вероиз-
поведания	под	въздействи-
ето	на	неговата	красота	се	
обръщат	към	Православие-
то.	Така	 и	 пратениците	 на	
киевския	 княз	 Владимир,	
връщайки	 се	 от	 Констан-
тинопол	 в	 Русия,	 смаяни	
от	красотата	на	храмовете	
и	 богослужението,	 казват,	
че	 „не	 знаели	 дали	 са	 на	
земята,	 или	 на	 небето“.	 И	
благодарение	на	това	сви-
детелство	 князът	 решава	
да	приеме	Православието.		

Когато	 в	 началото	 на	
20	 в.	 Анри	 Матис	 вижда	
православни	икони	в	Мос-
ква,	 казва,	 че	 това	 е	 за-
бележителна	 проява	 на	
народния	 примитивизъм,	
притежаваща	 изключител-
на	свежест	и	неповторима	
простота	на	светоусещане-
то.	С	гордост	вестниците	и	
изкуствоведите	 се	надпре-
варвали	да	цитират	ласка-
телните	отзиви	на	големия	
френски	 художник,	 дори	
имало	 и	 богослови,	 които	
се	 радвали	 на	 тази	 „ви-
сока“	 оценка.	 И	 ако	 това	
мнение	 е	 приемливо	 за	
хора,	 които	 са	 далече	 от	
Църквата,	 то	 поне	 бого-
словите	 трябваше	 да	 зна-
ят,	че	църковното	изкуство	
съвсем	 не	 е	 спонтанно	
народно	 творчество,	 изра-
зяващо	наивните	вярвания	
на	 народните	 маси.	 А	 че	
е	 съзнателно,	 елитарно	 и	
дълбоко	 осмислено	 изку-
ство,	един	напълно	нов	ху-
дожествен	 език,	 създаван	
в	 продължение	 на	 векове	
и	 възникнал	 в	 отговор	 на	
сериозни	 богословски	 въ-
проси,	 търсения	 и	 кризи,	
през	които	е	минала	Църк-
вата,	и	че	е	изразител	на	
възходите	 и	 спадовете	 на	
духовността	 в	 различните	
периоди	 на	 нейното	 съ-
ществуване.	Тази	 случка	 е	
показателна,	 че	 не	 само	
сред	 външните,	 но	 и	 сред	
вярващите	 църковното	
изкуство	 е	 дълбоко	 непо-
знато,	 а	 неговата	 роля	 е	
неосмислена	и	силно	под-
ценявана.	

Дори	 ако	 проследим	
развитието	 на	 изкуство-

то	 през	 човешката	 исто-
рия	 още	 от	 най-ранните	
археологически	 находки,	
ще	 видим,	 че	 те	 не	 са	
създавани	 спонтанно,	 че	
нямат	 нищо	 общо	 със	 съ-
временното	 „изкуство	 за	
изкуството“2	 и	 че	 в	 тях	
няма	нищо	случайно.	А	ар-
тефакти	 като	 достигналите	
до	 нас	 палеолитни	 „вене-
ри“,	 неандерталските	 по-
гребения	 и	 рисунките	 на	
животни	 в	 пещери	 като	
Алтамира,	 Шове	 и	 Ласко	
са	 част	 от	 стройна	 систе-
ма	 религиозни	 ритуали	 и	
свещенодействия.	 Това	 е	
сакрално	изкуство	с	висо-
ка	 художествена	 стойност,	
резултат	 на	 предварител-
но	планирана	и	високотех-
нологична	 за	 времето	 си	

работа,	 изискваща	 орга-
низиция	 и	 стотици	 часове	
усилен	труд.	То	е	израз	на	
вярата	в	задгробния	живот	
и	на	надеждата,	че	човекът	
един	 ден	 ще	 се	 върне	 в	
изгубения	 рай.	 И	 че	 тази	
вяра	върви	ръка	за	ръка	с	
богословието	и	изкуството,	
като	богословието	осмисля	
вярата	 и	 за	 да	 я	 изрази,	
изработва	 специфични	 и	
дълбоки	 символи,	 а	 изку-
ството	онагледява	и	прави	
разбираем	 този	 символен	
език,	като	го	облича	в	плът	
чрез	различни	материали.		

Много	повече	сведения	
за	 сакралното	 изкуство	 и	
специализираната	 обучена	
прослойка,	 която	 го	 съз-
дава,	има	от	високоразви-
ти	 цивилизации	 с	 големи	
храмове	 и	 цели	 култови	
комплекси	 като	 Мохенджо	
Даро	(в	Пакистан,	б.р.)	и	в	
Древен	Египет.	Там	хората,	
създаващи	 сакралните	 из-
ображения	 и	 надписи,	 са	
принадлежали	към	високия	
етаж	 на	 средната	 класа,	
заемаща	 едва	 10-15%	 от	
цялото	 население,	 и	 са	
били	 по	 важност	 веднага	
след	 наместниците	 на	 мо-
нарсите,	 върховните	 жре-
ци,	 придворните,	 висшите	
военачалници	 и	 писарите.	
Общественият	им	статус	е	

бил	много	по-висок	от	този	
на	 търговците,	 обикнове-
ните	 занаятчии,	 воините	
и	 земеделците.	 В	 Свещ.	
Писание	 (Бит.	 4:20-22)	 се	
описва	как	още	преди	по-
топа	възникват	различните	
занаяти,	но	те	все	още	са	
само	 с	 обичайна,	 утили-
тарна	 употреба	 и	 нямат	
връзка	 с	 богослужението.	
Техни	 родоначалници	 са	
децата	 на	 Ламех	 –	 Йа-
вал	 („баща	на	скотовъдци,	
които	 живеят	 в	 шатри“),	
Йувал	 („баща	 на	 всички,	
които	 свирят	 на	 гусли	 и	
пищялки“),	 Тувалкаин	 („ко-
вач	 на	 всякакви	 медни	 и	
железни	 сечива“)	 и	 Ной	
(земеделие).	 Появяването	
на	 специалното	 съсловие,	
занимаващо	се	с	 храмово	

изкуство	у	евреите,	вижда-
ме	 в	 книга	Изход	 на	Ста-
рия	 Завет,	 когато	 започва	
изграждането	на	скинията.	
От	 текста	 се	 разбира,	 че	
нито	 св.	 пророк	 Моисей,	
нито	 брат	му	 първосвеще-
никът	 Аарон	 са	 избирали	
хората	за	това	специфично	
служение,	 но	 Сам	 Бог	 е	
„определил	по	име	Весели-
ил,	син	на	Урия,	Оров	син,	
от	 Юдино	 коляно,"	 и	 Ахо-
лиав,	 син	 Ахисамахов,	 от	
Дановото	 коляно.	 И	 Сам	
Той	 ги	 изпълнил	 „с	 Дух	
Божий,	с	мъдрост,	с	разум,	
със	знание	и	с	всяко	изку-
ство	–	да	стъкмява	изкусни	
платове,	 	 да	 работи	 със	
злато,	сребро	и	мед,	и	да	
реже	 камъни	 за	 обковка,	
да	 изрязва	 дърво	 и	 да	
прави	 всякакви	 художест-
вени	изделия;...	Той	изпъл-
ни	 сърцето	 им	 с	 мъдрост	
да	 правят	 за	 светилището	
всяка	 работа	 на	 резбар	 и	
на	изкусен	тъкач	и	везач…“	
(Изх.	 35:30-35).	 В	 същото	
време	 виждаме	 и	 появата	
на	традицията	в	тези	изку-
ства:	Бог	е	„вложил	в	тех-
ните	 сърца	 и	 способност	
да	учат	други“.

А	при	строежа	на	Соло-
моновия	храм	(2	Пар.	2	гл.)	
цар	 Соломон	 се	 обръща	
с	 молба	 към	 тирския	 цар	

Хирам	 да	 му	 изпрати	 „чо-
век,	който	знае	да	работи	
изделия	 от	 злато,	 от	 сре-
бро,	 от	 мед	 и	 от	 желязо	
и	 от	 пурпурна,	 червена	 и	
синя	прежда,	и	който	знае	
да	 реже	 резбарски	 рабо-
ти,	 заедно	 с	 художниците,	
каквито	 имам	в	Юдея	и	 в	
Йерусалим,	които	приготви	
баща	 ми	 Давид“.	 Цар	 Хи-
рам	му	отговаря:	 „пращам	
ти	 човек	 умен,	 надарен	
със	 знания	 –	 Хирам-Авия,	
син	 на	 жена	 от	 Дановите	
дъщери,	 а	 баща	 му	 е	 ти-
рец;	 той	 знае	 да	 работи	
изделия	от	злато	и	сребро,	
от	 мед	 и	 от	 желязо,	 от	
камъни	и	от	дърво,	от	пур-
пурна	 и	 синя	 прежда,	 от	
висон	и	от	багреница	и	да	
изрязва	всякаква	резба,	и	
да	 извършва	 всичко,	 що	
му	 бъде	 поръчано,	 заедно	
с	 твоите	 художници	 и	 с	
художниците	 на	 моя	 гос-
подар	Давида,	твоя	баща.“

И	 тъй	 като	 в	 Свещ.	
Писание	 няма	 нито	 една	
случайна	 или	 излишна	
дума,	 но	 „цялото	 е	 богов-
дъхновено	 и	 полезно“	 (2	
Тим.	3:16),	от	този	текст	се	
разбира	 изключителното	
значение	 на	 тримата	 май-
стори	 на	 скинията:	 те	 не	
само	са	назовани	по	име,	
но	 са	 записани	 имената	
на	бащите	и	дядовците	им,	
както	и	колената,	от	които	
произлизат.	 И	 това	 е	 на-
пълно	 разбираемо	 –	 без	
тях	 създаването	 на	 скини-
ята	 е	 било	 невъзможно,	 а	
без	 техните	 наследници	 в	
следващите	 времена	 и	 до	
днес	не	може	да	има	нито	
храмове,	 нито	 богослуже-

ние.	 Във	 Византия,	 когато	
църковното	 изкуство	 дос-
тига	 своите	 върхови	 по-
стижения,	 хората,	 които	
се	занимавали	с	църковно	
изкуство,	 са	 се	 числели	
към	 клира	 на	 Църквата	 и	
също	са	били	високо	ува-
жавани	и	ценени,	имало	е	
и	патриарси,	които	са	об-
ръщали	особено	внимание	
на	 обучението	 и	 живота	
им.	

В	 нашето	 бедно	 на	
смисъл	време	това	разби-
ране	 е	 изчезнало	 и	 днес	
на	 тях	 се	 гледа	 като	 на	
някакви	 обикновени	 зана-
ятчии,	 изпълнители	 и	 на-
емни	работници.	А	на	цър-
ковното	изкуство	се	гледа	
просто	 като	 на	 някаква	
украса	 на	 храма,	 при	 из-
работването	 на	 която	 не	
са	 важни	 въздействието	
върху	душите	на	вярващи-
те	и	молитвеното	настрое-
ние	в	храма,	а	единствено	
ниската	 цена	 и	 краткият	
срок	за	изпълнение	–	под-
ход,	 който	 може	 и	 да	 е	
подходящ	за	бакалията,	но	
в	 храма	 е	 абсолютно	 не-
допустим.	 Затова	 у	 нас	 в	
храмовете	 често	 работят	
не	 най-талантливите	 и	 оп-
итни	 творци	 с	 образова-
ние	и	чувство	за	отговор-
ност,	 а	 тези,	 които	 дадат	

най-ниска	 оферта	 с	 най-
кратки	 срокове	 за	 изпъл-
нение.	Не	тези,	които	бав-
но	и	старателно	обмислят	
всеки	 детайл	 и	 връзката	
между	 отделните	 компо-
ненти,	 които	 работят	 със	
старание	 и	 отдаденост,	 а	
онези,	които	са	на	посред-
ствено	 ниво,	 без	 нужния	
талант,	вкус,	опит	и	позна-
ния.	 Не	 хора,	 в	 които	 се	
изпълняват	 думите	 „рев-
ността	за	Твоя	дом	ме	из-
яде“	(Пс.	68:10)	и	„Господи,	
възлюбих	благолепието	на	
Твоя	 дом	 и	 мястото,	 дето	
живее	 Твоята	 слава“	 (Пс.	
25:8),	 а	 хора,	 които	 нямат	
нищо	 общо	 с	 Църквата	 и	
за	които	храмът	не	е	Божи	
дом,	 а	 само	 източник	 на	
бързи	 и	 лесни	 доходи.	 И	
които	 нямат	 съзнание	 за	
историческата	важност	на	
това,	което	правят,	защото	
поколения	 наред	 ще	 гле-
дат	 техните	 произведения	
и	 ще	 се	 възпитават	 есте-
тически	 от	 тях,	 ще	 ги	 ко-
пират	 и	 препредават	 във	
времето.	

Няма	 го	 и	 разбиране-
то,	 че	 храмът	 представля-
ва	 единно	 пространство,	
жива	 тъкан,	 органична	
съвкупност	 от	 различните	
църковни	 изкуства,	 кои-
то	 се	 допълват	 и	 прели-
ват	 едно	 в	 друго.	 Няма	
връзка	и	общуване	между	
отделните	творци	или	еки-
пи,	 получава	 се	 хаотично	
струпване	 на	 несъвмести-
ми	 елементи	 на	 безраз-
борен	 принцип	 и	 разми-
наване	 в	 стиловете.	 Няма	
творчество,	 а	 има	 без-
дарно	 копиране	 на	 стари	

образци.	 Масово	 навли-
зат	 и	 нови	 технологии	 за	
по-бързо	 и	 лесно	 завърш-
ване	 на	 „обектите“,	 като	
произведенията	 на	 живи	
художници	 и	 резбари	 се	
изместват	 от	 създаденото	
от	 машини	 масово	 произ-
водство	 на	 съвременната	
мЪнифактура	 (!).	 Храмове-
те	 се	 пълнят	 с	 буквално	
„неръкотворни“	 и	 мъртви	
произведения,	 създадени	
без	 никакво	 човешко	 уси-
лие	 и	 намеса,	 обезобра-
зяват	 се	 и	 се	 превръщат	
в	 еднакви,	 отблъскващи	 и	
безлични	 помещения,	 по-
добни	 на	 супермаркетите	
и	 веригите	 за	 бързо	 хра-
нене.	 А	 това	 не	 само	 е	
в	 разрез	 с	 хилядолетната	
църковна	традиция,	но	е	и	
отрицание	 на	 самото	 бо-
гослужение	 в	 различните	
му	 аспекти.	 Защото	 Бог	
не	 иска	 служение	 от	 без-
душни	машини,	 а	 от	 него-
вото	най-любимо	творение	
–	човека,	заради	което	Той	
се	 и	 разпъна.	Това	 е	 и	 в	
противоречие	 със	 самата	
човешка	 същност,	 на	 са-
мото	 човешко	 богоподо-
бие,	 защото	 един	 от	 при-
знаците	 на	 Божия	 образ	
в	 човека	 е	 творчеството	
и	 възможността	 да	 прео-
бразява	 себе	 си	 и	 света,	
която	не	притежават	дори	

ангелските	чинове.	Затова	
са	 и	 дарбите	 му:	 за	 да	
служи	на	Бога	и	събратята	
си	и	така	да	постига	свое-
то	 спасение.	 Църковното	
изкуство	 в	 същността	 си	
е	 висш	 израз	 на	 живата	
връзка	 на	 човека	 с	 Бога	
и	плод	на	тясното	взаимо-
действие	между	божестве-
ната	 благодат	 и	 твореца.	
Затова	както	има	писмени	
творения	на	светите	отци,	
които	 се	 смятат	 за	 бо-
говдъхновени,	 така	 има	 и	
боговдъхновени	 музикал-
ни	 и	 художествени	 про-
изведения,	 принадлежащи	
към	 Свещ.	 Предание	 на	
Църквата.	И	те	неслучайно	
са	 станали	 основополага-
щи	 образци	 в	 църковните	
изкуства	 през	 вековете.	
За	 навлизането	 на	 този	
светски	 дух	 и	 мислене	 в	
Църквата	 много	 ясно	 го-
вори	преп.	Паисий	Свето-
горец,	 като	 казва,	 че	 „на-
края	остава		да	сложат	в	
килиите	 си	 на	Света	 гора	
сламени	 чучела,	 задвиж-
вани	от	електромотори,	за	
да	правят	поклони	вместо	
монасите“.	 В	 тази	 връзка	
са	 и	 думите	 на	 св.	 Игна-
тий	Брянчанинов,	че	„това,	
което	 не	 е	 изстрадано	 и	
не	 е	 постигнато	 с	 уси-
лия,	 не	 означава	 нищо	 и	
няма	стойност	пред	Бога“.	
Следващата	 стъпка	 е	 све-
щениците	 в	 храма	 да	 се	
заменят	 с	 компютри,	 кои-
то	 да	 казват	 проповеди	и	
ектении,	 а	 псалтите	 -	 със	
звуковъзпроизвеждащи	ус-
тройства,	 които	 да	 изпъл-
няват	 различните	 богослу-
жебни	последования.		

Затова,	 ако	 искаме	

да	 имаме	 красиви	 храмо-
ве,	 които	 да	 отговарят	 на	
своето	 предназначение	 и	
да	 явяват	 истинността	 и	
величието	 на	 вярата	 ни,	
Църквата	строго	трябва	да	
съблюдава	 изискванията	
към	 хората,	 работещи	 в	
различните	сфери	на	цър-
ковното	 изкуство.	 Трябва	
да	 има	 комисии	 от	 вече	
утвърдени	 професионали-
сти,	каталог	на	творците	с	
техни	 работни	 биографии,	
образование	и	стил	на	ра-
бота,	 да	 има	 снимки	 на	
техни	произведения,	както	
и	 отзиви	 от	 свещеници	 и	
църковни	настоятелства	за	
тях.	 Църквата	 трябва	 да	
създава	 школи	 в	 енорий-
ските	 центрове	 и	 своите	
учебни	 заведения,	 където	
да	 се	 повишава	 култура-
та	 и	 богословското	 обра-
зование,	 да	 се	 изучават	
историческото	 развитие	 и	
различните	 стилове	 в	 из-
куството,	и	да	се	предава	
традицията.	Да	се	създаде	
благоприятна	среда,	в	коя-
то	 да	 се	 обменя	 опит,	 да	
се	 възпитава	 висок	 есте-
тически	вкус,	да	се	обсъж-
дат	и	решават	проблемите	
на	 тези	 общности.	 И	 най-
вече	 -	 да	 се	 пази	 духът	
и	 истинското	 предание	 на	
Църквата,	които	са	в	осно-
вата	на	всичко.		

Öърковíото èзкуñтво пазè äуха è преäаíèето íа вярата
 Николай Иванов е завършил богословие, занимава се с 
църковна дърворезба.  От 2018 г. води курса по дърворезба 
в Софийската духовна семинария. Негови творби има в 
редица църкви и манастири в София и провинцията – в 
храмовете „Св. ап. Петър и Павел“, „Св. Преображение 
Господне“, в академичния параклис на Богословския факул-
тет „Св. Климент Охридски“, в Дивотинския, Кокалянския, 
етрополския, Германския манастири, в манастира „Св. 
вмчк. Пантелеймон“ в Агия, Гърция и на мн. други места. 
Автор е на биографичната книга "разкази за Божия човек" 
за отец Димитър Вукадинов.

Ако искаме да имаме красиви храмове, които да отговарят на своето предназначение и да явяват истинността и величието на вя-
рата ни, Църквата строго трябва да съблюдава изискванията към хората, работещи в различните сфери на църковното изкуство.



728 март 2024 г. обяви 

 

Óï ðà âè òåë è ãëàâåí ðå äàê òîð: Иван Гос по ди нов - 0887/611-753
Äåæóðåí ðåäàêòîð, ðåêëàìà, îáÿâè: Димка Господинова - 0889/227-805 
Òåõíè÷åñêè ðåäàêòîð: Бояна Пенчева - 0888/261-847
Ðå ïîð òå ðè:  Стефка Бурмова - 088/666-7532. Женина Денчева - 0886/210-426, 
Вела Лазарова - 0897/227-275, Светозар Гатев - 0878/860-440
Êîðåêòîð: Стеф ка Бе ше ва -  0889/517-920 
Ðåê ëà ìåí ñúòðóäíèê: Свет ла Са во ва - 0888/428-906
Ñ÷å òî âîä ñ ò âî: Светослав Константинов - 0894/608-218 
Þðè ä. ñú âåò íèê: Ев ге ни По пов - 0888/339-070
Wåb äè çàéí: Димитър Иванов Гос по ди нов. Ïå÷àò: ПК „Полипрес“ - 066/810-920

5300 Габ ро во, ул. “Отец Паисий” № 2,
www.stovesti.info; e-mail 100vesti@stovesti.info

Всички права запазени. Позоваването на “100 вести” е задължително!

Всекидневник за общините Габрово, Севлиево, Трявна, Дряново

Издание на ИК “Колонел” ООД, първият брой на “100 вести” излиза на 7.01.1992 г.

ИмотИ продава
двуетажна къща в с. 
Добромирка  - 19 000 
лв., се продава на тел. 
0885/168-782 [33, 30]
вИла в село Ангелов - 40 
000 лв., се продава на тел. 
0885/168-782 [33, 30]
къща в с. Добромирка  - 
15 000 лв., се продава на 
тел. 0885/168-782 [33, 30]
етаж от къща в гр. Дряно-
во - 25 000 евро, се про-
дава на тел. 0884/796-221 
[33, 30]
къща в с. Дамяново - 30 
000 лева, се продава на 
тел. 0884/864-445 [33, 30]

ИмотИ купува
плевня ИлИ къща, стара 
-  за материалите, купува 
0895/752-838
СтарИ СградИ за мате-
риалите, купува 0896/183-
637

евтИна къща, може и 
полусъборена, се купува на 
тел. 0895/752-838.

ИмотИ търновград 
търси за свои клиенти 
къщи в селата в област 
Габрово - 0895/476-397 

къща в Лисец (или Хад-
жи-Цонев мост) купува - 
справки на тел. 0898/745-
460 [5, 5]

ИмотИ дава под наем
квартИра дава под наем 
- 0889/363-365 [10, 4]
апартамент Се дава под 
наем на тел. 0888/254-625 
[6, 3]
квартИра Срещу помощ-
ница в домакинството - 
0899/439-467.
нощувкИ - 0899/439-467
Стая - 0899/439-467.

нощувкИ
нощувкИ - тел.0888/254-
625.

авточаСтИ/магазИнИ

орИгИнално радИо с 
навигация за Тойота РАВ4 
2014-2018 г. Тъчскрийн, 
навигация ТОМ-ТОМ, пер-
фектно. цена 350 лева 
- 0887/611-753 [15, 15]

автомобИлИ под наем
VAIKAR RENTACAR от-
дава автомобили под 
наем - справки на тел. 
0999/009-008

Скрап, СтарИ автомобИлИ
колИ, буСове, ками-
они за части и скрап - 
0888/280-357

пътна помощ
ваЙкар роуд АСИСТЪНС 
- денонощна пътна помощ 
- 0999/009-008.

СтроИтелСтво
къртИ И пробива - 
0897/832-363.
ремонт ИлИ изграждане 
на нов покрив, направа на 
подпорни стени и дренажи 
и други - 0896/183-637.
уСлугИ С мини и ком-
биниран багер, вишка - 
0897/42-93-74.
транСпортнИ уСлугИ 
със самосвал - 0895/051-
355
ФИрма Изгражда, ре-
монтира или събаря - обез-
опасява всякакви покриви. 
Изгражда навеси, огради, 
подпорни стени, дренажи 
и други на най-ниски цени 
и с високо качество. Тел. 
0895/752-838.

ФИрма Събаря, почиства 
за сметка на материалите - 
тел. 0896/183-637.
къртене И рязане - 
0896/655-839.
груб Строеж, огради, 
подпорни стени. Ремонти - 
0893/756-323. [33, 13]
брИгада Извършва 
ремонт на покриви, изо-
лации, дренаж, подпорни 
стени, шпакловки, мазил-
ки, бои и др. услуги. Тел. 
0899/638-875. [15, 10]
подпорнИ СтенИ, из-
граждане на септични ями, 
полагане на бетонни по-
криви, измазване на капа-
ци, комини. Важи за цяла-
та област. 0897/390-194 
[25, 3]
Изграждане на покрив, 
навеси, улеци, ремонта на 
покриви, външна изолация, 
дренажи, тенекеджийски 
услуги, работим навсякъде 
- 0888/020-187 [22, 3]

ХИдроИзолацИИ на по-
криви, гаражни плочи, са-
ниране, ремонт и напрпава 
на покриви - 0882/471-
678 [22, 3]
пренареждане на по-
криви, вътрешни и външ-
ни строителни услуги, из-
олации - 0897/878-809, 
0877/364-514 [22, 3]

вътрешен ремонт
безпраХово цИклене - 
справки на тел. 0887/040-
471.
вИк уСлугИ, гипсокартон, 
лепене на плочки и др. 
0895/331-030 [11, 7]
подовИ наСтИлкИ по-
ставя - 0879/245-030, 
0879/206-331 [12, 4]

ИзолацИИ
алпИнИСтИ, Скеле - 
0898/907-400.
алпИнИСтИ - 0899/321-
190

вътрешнИ И външ-
ни изолации със скеле - 
0896/655-839.

комИнИ
проФеСИонално по-
чИСтване на комини - от-
горе и отдолу. ПО ВСЯКО 
ВРЕМЕ. Справки на тел. 
0897/704-502.

комИночИСтач С 
опит. Чисти отгоре и 
отдолу. 50 лв. Антони. 
0894/52-52-58.

комИночИСтач по нова 
технология - 0896/658-
774, 0898/538-938

ремонт на електроуредИ 
ремонт на д. електроуре-
ди - 0899/439-467.
ремонт на телевизори по 
домовете - справки на тел. 
0888/279-846 [24, 23]
ел. уредИ поправям - 
0894/220-509 [15, 11]

ремонт на перални в 
Габрово - 0888/294-214

почИСтване
почИСтване на апар-
таменти, къщи, мазета - 
0877/738-156

почИСтване на двор, 
изхвърляне на боклук, 
събаряне на покриви, 
пренасяне на багаж. 
Изкупуване на желязо 
- 0893/921-083. [17, 17]

почИСтване ня апарта-
менти. Косене на дворове 
– 0893/730-410. [4, 1]

коСене
коСене, рязане, ма-
шинно цепене на дърва - 
0879/641-339
премаХване на всякаква 
растителност - 0885/409-
003
коСя, чИСтя - 0889/531-
853. [22, 8]

уСлугИ
рязане, каСтрене на 
опасни дървета (АЛПИ-
НИСТ) - справки на тел. 
0884/942-942.
рязане на опасни дър-
вета - справки на тел. 
0895/055-221 [22, 22]

вИк
машИнно отпушване, 
ВиК ремонти - 0887/680-
034.
вИк ремонтИ и отпушва-
не на канали - 0894/220-
509 [15, 11]

градИнИ, баСеЙнИ

ландшаФтен дИ-
заЙн, оформление и 
изпълнение на дворни 
места, озеленяване, 
водопадни и езерни 
форми, скални кътове, 
барбекюта - 0888/942-
335

продава матерИалИ
СевлИевСкИ керемИдИ, 
с един канал ПОДАРЯВА - 
тел. 0887/398-699 [3, 1]

продава обзавеждане
комплект ъглов диван, 
маса и три стола, чисто 
нови продава 0888/949-217

СелСкоСтопанСкИ
коСа  б ензИнова 
Daewoo, в гаранция, про-
дава 0882/655-799 [3, 2]
оборСка тор - 4 лв./
чувала, с транспорт - 
0878/650-456 [22, 9]

продава разнИ
външна метална врата 
с каса, цена по договаря-
не, продава 0882/655-799
домашнИ електро-
уредИ  и телевизори - 
0899/439-467
енергоСпеСтяващИ 

отоплИтелнИ печки - . 
0899/439-467

продава машИнИ

дИСплеЙ за ками-
ни „Голдънфайър смарт“ 
- GF Touch - 200 лева, 
0887/611-753 [23, 14]

мотор-редуктор, въ-
трешен, за пелетна го-
релка 21K6GN-c, НОВ, 
за 150 лева продава 
0887/611-753 [30, 8], 14]

купува разнИ
Стара наФта се купува 
на тел. 0895/752-838.

отопленИе
нарязанИ дърва - мет-
рови, в чували - справки 
на тел. 0892/329-728.
„мг-леС“  продава  
дърва за огрев - справ-
ки на тел. 0887/547-499, 
0878/513-655.
дърва за огрев - справ-
ки на тел. 066/823-712, 
0887/620-535, 0876/162-
172.

СуХИ И сурови, нацепени 
дърва продава, 140 лв. 
0895/752-838
нацепенИ, СуровИ 
и сухи дърва 140 лв. - 
0896/183-637
дърва в чували и раз-
палки. Безплатна  достав-
ка. Тел. 0884/709-093.
нацепенИ дърва, раз-
палки. Безплатен транс-
порт. Незабавна достав-
ка. 0895/252-686.
дъбовИ за огрев - наце-
пени, разпалки, с безпла-
тен транспорт, продава 
тел. 0877/471-466.
дърва за печки и ками-
ни за 140 лв. се продават 
на тел. 0876/583-472.

буковИ дърва - наряза-
ни и нацепени, разпалки. 
Безплатен транспорт. Тел. 
0877/191-102.
дърва за огрев - наря-
зани и нацепени, се про-
дават на тел. 0876/437-
140.
нарязанИ И нацепени  
дърва - бърза достав-
ка, се продават на тел. 
0877/108-825.
нарязанИ И нацепени 
букови и дъбови дър-
ва се продават на тел. 
0876/839-779.
дърва за огрев - метро-
ви, нарязани и в чували -  
0справки на тел. 877/69-
04-78. [33, 8]

еротИчен маСаж - 0894/277-849. [21, 15]

Обявите за рабОта предлага/търси 
и превОзи - четете на стр 2

щорИ

Eт „каСтело“  - ЩОРИ 
- външни и вътрешни, 
ВРАТИ - блиндирани, 
входни, автоматични га-
ражни, РОЛЕТКИ - охра-
нителни, ДОГРАМА - алу-
миниева, PVC, БАРИЕРИ 
- автоматични - справки 
на тел. 066/87-04-89, 
0888/255-318

превозИ
превоз С бус, самосвал - 
0877/738-156
транСпортнИ уСлугИ 
със самосвал - 0895/051-
355
транСпорт С камион до 
3.5 тона, самосвал, до-
керски услуги - изнася-
не,  пренасяне, изхвърляне 
на мебели, пренасяне на 

строителни и други теж-
ки товари, извозване на 
ненужна покъщнина, стро-
ителни отпадъци до сме-
тището - справки на тел. 
0898/780-448

бИлетИ, пътуванИя
автобуСнИ, СамолетнИ 
БИЛЕТИ - 066/80-49-48, 
0887/83-61-73.

работа предлага
машИнен оператор и 
шлайфист търси - справки 
на тел. 0887/617-876. [11, 
11]
заведенИе търСИ по-
мощник/чка кухня. Справ-
ки на тел. 0899/96-21-64. 
[12, 10]

заведенИе търСИ бар-
мани/ки. Справки на тел. 
0899/96-21-64. [12, 10]
меХана търСИ готвач/
ка за вечерна смяна – 
0896/654-013 [11, 7]
оХранИтелна ФИрма 
търси охранител за денна 
смяна - 0898/705-110 

във връзка с разширя-
ване на производството 
фирма търси машинни опе-
ратори за производство на 
тръби, на смени. Справ-
ки на тел. 1: 0894/765-
106 Тел. 2: 0894/765-323. 
Email: office@aqua-tech.bg 
[10, 5]

казИно WINbET търси хи-
гиенист. Тел. 0884/30-31-
84. [11, 5]
общ работнИк за топло-
изолации търси 0898/907-
400 [4, 2]
работа търСИ
отлИчно гледане на бо-
лни - 0885/408-128 [10, 8]

лекарИ
пСИХИатър И невролог 
д-р трИФонов, Габрово, 
справки на тел. 0885/251-
655.
д-р марИна Санкева, 
СпецИалИСт кожнИ И 
венерИчеСкИ болеСтИ, 
еСтетИчна дермато-
логИя, гр. Габрово, ул. 

„Брянска“ 11, понеделник, 
вторник, сряда и петък от 
10.00 до 17.00 часа. За-
писване на тел. 066/800-
140

леченИе
крИСталотерапИя - 
справки на тел 0876/490-
090 [22, 9]
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продължава от страница 1
	 Ден	 по-късно	 се	 от-
правих	 към	 руините	 на	
стария	град,	които	са	на	
около	3	км	от	хотела.	Ту-
лум	е	единственият	 град	
на	маите,	който	те	са	по-
строили	 на	 море.	 Пред-
полага	 се,	 че	 е	 имал	
пристанище,	 чрез	 което	
се	 е	 осъществявала	 ак-
тивна	търговия	с	народи-
те	 от	 Централна	 Амери-
ка.	Градът	е	разположен	
на	 скали,	 издигащи	 се	
на	 12	 м	 над	 карибския	
бряг,	 което	 е	 осигурява-
ло	сигурна	защита	откъм	
морето.	Останалата	част	
е	оградена	от	крепостни	
стени	 високи	 от	 три	 до	
пет	 метра	 при	 дебелина	
около	8	м.	Той	е	един	от	
малкото	 градове	 на	 ма-
ите,	 които	 са	 имали	 за-
щитни	 стени,	 а	 те	 може	
би	 са	 дали	 и	 неговото	
име,	 защото	 се	 предпо-
лага,	 че	 Тулум	 означа-
ва	 „ограден	 град“.	Той	 е	
един	от	най-късните	гра-
дове,	построени	и	обита-
вани	от	маите,	достигнал	
разцвета	 си	 през	 XIII	 в.	
–	 XV	 в.	 Навярно	 разпо-
ложението	 му	 на	 море	
е	 главната	 причина	 да	
бъде	първият	техен	град,	
открит	от	испанците	още	
през	 първата	 половина	

на	 XVI	 в.	 Продължил	 е	
съществуването	 си	 още	
около	70	години,	но	след	
това	 бързо	 запада	 и	 се	
обезлюдява.	 Смята	 се,	
че	 причина	 за	 това	 са	
заразните	болести,	които	
испанците	са	пренесли	в	
новите	земи.
	 Денят	 беше	 събота	 и	
когато	отидох	до	касата,	
наложи	се	да	се	наредя	
на		дълга	опашка	за	би-
лети.	 Но	 поне	 не	 беше	
скучно.	 Няколко	 пъти	 се	
появяваха	 игуани,	 които	

никак	 не	 се	 притеснява-
ха	от	хората.	Пълзяха	по	
каменните	 зидове	 нао-
коло,	 спускаха	 се	 почти	
по	телата	на	хората,	кои-
то	 имаха	 някакви	 офиси	
на	 открито.	 Но	 и	 хора-
та	 явно	 бяха	 свикнали	
и	не	се	впечатляваха	от	
близкото	 присъствие	 на	
пълзящите,	дори	и	на	мо-
ментните	им	съприкосно-
вения	с	тях.
	 Навлизайки	 в	 стария	
град	на	маите,	имах	въз-
можност	да	установя,	че	

той	 е	 значително	 по-ма-
лък	по	площ	от	големите	
Чичен	Ица,	Тикал,	Пален-
ке,	Ушмал,	а	и	от	другите	
им	 градове,	 които	 вече	
бях	 посетил.	 Нямаше	 и	
огромните	 пирамиди,	
които	се	виждаха	на	дру-
гите	 места,	 но	 пък	 не	
липсваха	 впечатляващи	
руини	на	храмове,	жили-
ща,	стени.	
	 Най-голямата	 струк-
тура	 тук	 е	 замъкът	 El	
Castillo,	 пирамида,	 ви-
сока	 7,5	 м.	 Построен	 е	
върху	 по-стара	 сграда,	
а	 дострояването	 му	 ве-
роятно	е	ставало	на	ета-
пи.	 Предполага	 се,	 че	
част	 от	 него	 е	 изпълня-
вала	и	функцията	на	фар,	
насочващ	 влизащите	 в	
пристана	 канута.	 Почти	
залепен	 до	 северната	
му	 страна	 е	 Templo	 del	
Dios	 Descendente	 (Храм	
на	 Слизащия	 Бог).	 Той	
се	 състои	 от	 една	 стая	
с	 единствена	 врата	 на	
запад,	 към	 която	 води	
тясно	стълбище,	построе-
но	върху	по-стар	храм.
	 На	изток	от	El	Castillo	
е	 Templo	 de	 los	 Frescos	
(Храм	на	фреските),	 кой-
то	 представлява	 галерия	
на	 два	 етажа,	 втората	
значително	 по-малка.	 По	
фасадата	 му	 има	 изо-
бражения	 на	 фигурки	 на	

маянския	„Бог	на	гмурка-
нето“,	 важен	 бог	 в	 този	
град.	Смята	се,	че	храмът	
е	 използван	 като	 обсер-
ватория	 за	 изучаване	 на	
движението	на	слънцето.
	 Друга	 важна	 сграда	
тук,	от	която	са	останали	
впечатляващи	 руини,	 е	
El	Palacio	del	Gran	Senor	
(Двореца	 на	 Великия	
лорд).	 В	 нея	 са	 живе-
ли	управниците	на	Тулум.	
Състои	се	от	няколко	го-
леми	 помещения	 с	 пло-
ски	покриви,	поддържани	

от	колони.
	 На	 най-издадения	 в	
морето	 нос,	 почти	 на	
ръба	на	скалата,	се	изди-
га	 внушителният	 Templo	
del	Dios	del	Viento	 (Храм	
на	 Бога	 на	 вятъра).	 Той	
е	светилище	с	малък	ол-
тар,	което	се	е	използва-
ло	 за	 религиозни	 ритуа-
ли	до	1924	г.	Преданието	
разказва,	 че	 в	 горната	
част	 на	 сградата	 е	 има-
ло	 специално	 направен	
отвор,	който	при	прибли-
жаване	на	ураган	е	изда-

вал	писклив	звук,	преду-
преждаващ	 жителите	 на	
града	за	наближаващата	
опасност.
	 Повечето	 от	 руините	
стоят	зад	огради	и	достъ-
път	до	тях	е	невъзможен.	
А	като	се	има	предвид	и	
не	особено	доброто	ниво	
на	 информация,	 което	
важи	 почти	 навсякъде	 в	
Мексико,	 много	 от	 руи-
ните	тук	не	ни	разказват	
нищо	за	себе	си.	
 продължава 

в четвъртък

По ñлеäèте íа èíäèаíñкèте цèвèлèзацèè - Мекñèко è Гватемала
продължава от брой 56

	 След	 Флорес	 трябваше	 да	 се	
върна	в	Мексико	и	за	мое	съжале-
ние	това	трябваше	да	стане	отново	
през	Канкун.	За	целта	бях	купил	би-
лети	по	интернет	за	два	самолетни	
полета:	първият	от	Флорес	до	сто-
лицата	 Гватемала	 Сити,	 а	 вторият	
–	от	Гватемала	Сити	до	Канкун.	
	 Първият	 беше	 доста	 ранен	 –	 в	
07:20	ч.	Това	означаваше,	че	около	
5	 ч	 сутринта	 трябваше	 да	 бъда	 на	
летището	във	Флорес.	Заявих	такси	
от	 предния	 ден	 и	 когато	 сутринта	
излязох	пред	хотела,	то	вече	ме	ча-
каше.	Платих	 му	 в	 долари,	 защото	
бях	свършил	гватемалските	кетцали.	
Но	 когато	 стигнах	 до	 летището	 (то	
е	 доста	 малко),	 се	 оказа,	 че	 още	
е	 затворено.	 След	 няколко	 минути	
отвътре	се	показа	една	лелка,	която	
отключи	 вратата	 и	 аз	 влязох.	 Бях	

единственият	в	цялата	зала.	Служи-
телите	започнаха	да	пристигат	един	
по	 един.	Моят	 полет	 беше	 първият	
за	 деня,	 но	 службите	 никак	 не	 си	
даваха	зор.	
	 Чакайки,	 присъствах	 на	 малък	
импровизиран	 ритуал.	 Бяха	 полу-
чили	нови	клетки	 (тестери)	за	про-
верка	на	размерите	на	нечекирания	
багаж	–	за	по-големия	и	за	малкия	
(ръчната	чанта),	които	поставиха	на	
видимо	място,	а	старите	прибраха.	
Щом	 суетнята	 наоколо	 утихна,	 аз	
проверих	 багажите	 си	 –	 и	 двата	
бяха	в	нормите.	
	 По	едно	време	служителите	 за-
почнаха	 да	 си	 заемат	 местата	 и	
подготовката	 за	 полета	 започна.	
Показах	 си	 телефона	 с	 бордната	
карта,	 но	 се	 оказа,	 че	 документи,	
показани	на	телефон,	не	признават.	
Върнах	 се,	 за	 да	 мина	 на	 гишето	

за	 чекиране.	 Попаднах	 на	 служи-
тел,	 който	 беше	 любезен,	 но	 пък	
не	 ми	 спести	 никаква	 формалност.	
Поиска	 резервациите	 за	 останали-
те	 самолетни	 полети	 и	 за	 всички	
хотели	 до	 края	 на	 пътуването	 ми.	
Накрая	 ми	 издаде	 бордна	 карта,	
но	 тя	беше	на	 тънък	лист,	 а	не	на	
картонче,	както	обикновено.	Когато	
се	озовах	в	залата	с	вратите	 (гей-
товете)	 към	 самолетите,	 се	 оказа,	
че	 на	 летището	 нямаше	 абсолютно	
никакъв	 самолет.	 Часът	 на	 полета	
наближаваше,	но	навсякъде	цареше	
пълно	спокойствие.	По	едно	време	
отнякъде	 кацна	 самолет,	 от	 него	
слязоха	 пътници	 и	 след	 около	 час	
се	отправихме	на	собствен	ход,	т.е.	
пеша,	към	същата	машина.	Полетът	
беше	кратък	и	скоро	бяхме	на	лети-
ището	в	Гватемала	Сити.	То	е	много	
по-голямо,	 но	 и	 там	 организацията	

не	се	отличаваше	особено	от		про-
винциалното	ниво.	
	 На	 информационните	 табла	
беше	 обявен	 гейта,	 от	 който	 тряб-
ваше	 да	 се	 отправим	 за	 нашия	
полет	 до	 Канкун.	 Насочих	 се	 към	
съответното	място,	 но	 по	 пътя	 към	
него	информацията	за	нашия	полет	
изчезна	 от	 дисплеите	 за	 излитащи	
самолети.	Наложи	се	да	се	обърна	
към	 някакъв	 служител.	Той	 не	 зна-
еше	 нищо,	 но	 поне	 намери	 такъв,	
който	 знаеше.	 Осведомиха	 ме	 за	
новия	гейт	и	аз	се	отправих	натам,	
но	 и	 вторият	 полет	 се	 очертаваще	
със	 значително	 закъснение.	 И	 на	
това	летище	не	гъмжеше	от	самоле-
ти.	Накрая,	след	повече	от	два	часа	
закъснение,	се	качихме	в	същия	са-
молет,	 с	 който	 долетях	 от	Флорес,	
за	 да	 излетим	 с	 него	 за	 Канкун.	
Полетът	до	там	беше	нормален,	но	

проблемите	започнаха	след	кацане-
то.	 Миграционните	 власти	 на	 лети-
щето	в	Канкун	работят	толкова	бав-
но	 и	 с	 такова	 пренебрежение	 към	
чакащите	 на	 огромни	 опашки	 пред	
техните	гишета,	че	на	няколко	пъти	
предизвикваха	бурно	и	шумно	недо-
волство	на	пътниците,	пожелали	да	
влязат	в	Мексико.	Бюрокрацията	на	
миграционните	 служители	 добави	
още	 два	 часа	 към	 закъсненията	
на	 полетите.	 Най-сетне	 напуснах	
летището	 в	 Канкун,	 за	 да	 взема	
автобус	 до	 град	 Канкун,	 откъдето	
трябваше	 да	 отпътувам	 до	 Тулум,	
град	на	Карибско	море.	Имах	пред-
варително	купен	по	интернет	билет	
за	Тулум,	но	закъснението	ми	беше	
вече	станало	толкова	голямо,	че	бях	
изпуснал	 този	 автобус.	 Наложи	 се	
да	купя	нов	билет	за	друг,	доста	по-
късен	автобус.	продължава на стр. 1

Пирамидата El Castillo, 
главният храм в Тулум

Templo del Dios Descendente
 (Храм на спускащия се Бог)

Templo del Dios del Viento 
(Храмът на Бога Вятър)

Из руините на стария Тулум

El Palacio del Gran Senor

Из руините на стария Тулум

Отíово в Мекñèко. Тулум


